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Artykułów niezamówionych nie zwracamy. 
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wanych redakcja nie odpowiada.       
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Druk: LOTOS Poligrafia, 
ul. Wał Miedzeszyński 98, 04-987 Warszawa.
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TELEFONY DYŻURNETELEFONY DYŻURNE
Bernardyńska
AO: 22 841 90 37

pogotowie elektryczne: 507 092 161, pog. energetyczne: 22 821 31 31, instalacje c.w., z.w., c.o., gaz: 504 027 401, windy (Lift 
Service SA): 505 006 520,  domofony: 22 840 55 95

Idzikowskiego
AO: 22 840 29 25

dyżur hydrauliczny: 608 254 089, dyżur elektryczny: 509 922 169, nadzór techniczny: 512 688 719

Sadyba
AO: 22 642 98 42

inst. elektryczne: 666 832 263, inst. c.o., z.w., c.w., kanalizacja, gaz: 660 225 172, instalacje domofonowe Korczyńska 6 - 501 020 
480, pozostała część osiedla 601 383 308, awarie wind CITY LIFT: 601 242 263 (po 16.00:  22 617-00-20), awaria wind Konstancińska 
7B – WINDA tel. 22 641-19-16 całodobowo, awarie hydroforni i sieci wodociągowej dla budynków wysokich: 660 225 172, 
oświetlenie osiedla: 666 832 263, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Sielce
AO: 22 841 38 86

pog. elektryczne: 603 205 444, windy: informacje wywieszone w poszczególnych budynkach, pog. wod-kan: 22 851 30 70, Veolia 
(c.o): 993, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Stegny Południe
AO: 22 842 00 41

e-mail do AO: ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl, pog. hydrauliczne: 601 238 533, pogotowie elektryczne i domofonowe: 531 575 
444,  serwis instalacji gazowej i wentylacji: 798 528 528; windy dla bud: Egejska 15,17,17a,17b; Bonifacego 66,68,70,  KONE: 603 
78 66 78: 22 843 88 88; pozostałe budynki, WINDA: 22 641 19 16, 800 151 818; konserwacja bram garażowych: 603 523 664

Stegny Północ
AO: 22 842 02 29

pogotowie elektryczne: 602 256 829, pogotowie energetyczne 22 821 31 31, pogotowie c.o. i wod-kan: 601 218 560, windy: 22 641 
19 16, pogotowie MPWiK: 994, pogotowie gazowe: 992

Stegny Rożek
AO: 22 858 17 97

inst. elektryczne: 501 120 252, windy: 22 641 19 16, MPWiK 994, pogotowie gazowe: 992, Veolia (c.o.) 993

Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39
Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39

ada Nadzorcza w trakcie wrześniowego posiedzenia plenar- 
nego przyjęła informację Zarządu z wykonania zadań gospo- 

darczych spółdzielni za pierwsze półrocze 2021 r. Obszerny 
materiał na ten temat publikujemy na stronie 8. 
   Członkowie Rady podjęli uchwałę w sprawie przyjęcia założeń  
i podstawowych wskaźników do planu gospodarczego spółdziel- 
ni na 2022 r.  O wskaźnikach piszemy w M6 na stronie 8.
  W konsekwencji rezygnacji Ewy Klimaszewskiej z funkcji se- 
kretarza Rady, podczas wrześniowego posiedzenia na tę funk-
cję wybrano Elżbietę Szymańską z Sielc. Jednocześnie Ewa Kli- 
maszewska zasiliła skład Komisji Mieszkaniowej. 
  Rada zajmowała się także zmianami w Regulaminie tworzenia      
i gospodarowania Centralnego Funduszu Remontowego. Finalnie 
skala proponowanych zmian spowodowała, że dokument został 
ponownie skierowany do prac w komisjach. Podobny los spotkał 
Regulamin Zebrań Osiedlowych. 
  Brak wyborów do Rady Nadzorczej powodowany stanem pan- 
demii zaburzył roczny cykl pracy RN. Dlatego Rada stanęła przed 
koniecznością przygotowania kolejnego planu pracy. W wyniku 
dyskusji zdecydowano, że plan taki będzie obejmował okres do 
maja 2022 roku. Ponieważ oryginalna propozycja planu była do 
lutego, propozycja harmonogramu wymaga rozbudowania. 
  Kolejne posiedzenie Rady Nadzorczej odbyło się 26 paździer- 
nika - już po oddaniu tego numeru M6 do druku. 

R

RADA NADZORCZA 
Z NOWYM SEKRETARZEM

Szanowni Członkowie MSM „Energetyka”,
    Zarząd Spółdzielni serdecznie dziękuje Państwu za udział      
w pisemnym głosowaniu uchwał Walnego Zgromadzenia 
Członków, które odbyło się w 4 września 2021 r.
    Było to pierwsze tego typu wydarzenie w historii Naszej 
Spółdzielni. Oddanie głosów w sprawie aż 21 uchwał (i przyję- 
cie wszystkich uchwał!) jest dla Zarządu bardzo ważnym 
głosem Mieszkańców w sprawie funkcjonowania MSM „Ener- 
getyka”. Tym ważniejszym, że wyrażonym po ponad dwu- 
letniej przerwie w organizowaniu WZCz z powodu epidemii. 
   Dzięki przyjętym uchwałom mamy zarówno rozwiązane 
sprawy zaległych decyzji Członków (podział nadwyżki 
bilansowej za lata 2019-2020, przyjęcie sprawozdań, 
udzielenie absolutorium), jak i zatwierdzone wytyczne do 
działań dotyczących przyszłości (przyjęcie kierunków 
rozwoju Spółdzielni na lata 2021-2030).
   Bardzo Państwu dziękujemy za udzielone nam absolutorium. 
Mamy nadzieję, że następnym razem będziemy mogli już 
spotkać się z Państwem podczas „zwykłych” obrad Walnego 
Zgromadzenia Członków. 
   Podziękowania należą się także służbom odpowiedzialnym 
za organizację głosowania, pracownikom obsługującym cały 
proces, członkom Komisji Skrutacyjnej za ogromne zaangażo- 
wanie oraz Pani Notariusz za wielogodzinną pieczę nad 
prawidłowym przebiegiem głosowania.

Zarząd MSM „Energetyka”
red.

Zarząd dziękuje za udział 
w głosowaniu uchwał WZCz

http://www.msmenergetyka.pl
http://www.msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl
mailto:ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl
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BERNARDYŃSKA
  Po przerwie wakacyjnej, od września Rada 
Osiedla wznowiła swoje posiedzenia w try- 
bie online. Rada przyjęła bez uwag spra- 
wozdanie z wykonania planu gospodarcze- 
go osiedla za pierwsze półrocze oraz infor- 
mację dotyczącą wstępnego projektu pla- 
nu remontów osiedla na 2022 r. Na wnio- 
sek RDN Bernardyńska 2, Rada wyraziła 
zgodę na wydzierżawienie od Urzędu m.st. 
Warszawy gruntu o pow. 8 mkw na usta- 
wienie stojaków na rowery. Ponadto RO 
wyraziła zgodę na zmianę dzierżawcy 
gruntu pod istniejący pawilon gastrono- 
miczny przy Bernardyńskiej 17 (pizzeria),      
z przeznaczeniem na kuchnię indyjską oraz 
magazyn.
  Zgodnie z planem realizowane są nastę- 
pujące prace: remont loggii w części po-
łudniowo-zachodniej budynku (Bernardyń-
ska 21, 17 i 13), remont tarasu (Bernardyń-
ska 2) oraz konserwacja dachów (Bernar- 
dyńska 5, 13, 17 i 21). Na wniosek RDN 
Bernardyńska 11, w listopadzie zacznie się 
rozbudowa altany w części przeznaczonej 
na gabaryty. RDN tego budynku wyraziła 
zgodę na zlecenie w trybie z wolnej ręki 
usunięcia leja zsypowego oraz remont po- 
mieszczeń zsypowych. Prace te osiedle 
planuje sfinansować z dotacji uzyskanych 
od WOŚ m.st. Warszawy. We wrześniu roz- 
poczęły się kontrole szczelności instalacji 
gazowej oraz drożności przewodów wenty- 
lacyjnych.
  Przy ul. Bernardyńskiej 25, we współ- 
pracy z grupą mieszkańców Nasze Pod- 
wórko, została uruchomiona tzw. Jadło- 
dzielnia. W produkty spożywcze zaopatruje 
ją, m.in. jedna z placówek handlowych, ale 
produkty zostawić, bądź wziąć, może 
każdy. Jadłodzielnię prowadzi wolontariusz 
- członek spółdzielni.
 
IDZIKOWSKIEGO
   Rada Osiedla omówiła i przyjęła sprawo- 
zdanie administracji z wykonania zadań za 
pierwsze półrocze 2021 r. Rada przyjęła 
również sprawozdanie ze swojej działalno- 
ści za okres kwiecień 2019 - lipiec 2021 
(stan epidemii i brak zebrania osiedlowego 
w zeszłym roku spowodował, że RO nie 
przyjmowała sprawozdania w 2020). Do- 

kument jest umieszczony na stronie inter- 
netowej osiedla, zostanie także dostarczo- 
ny mieszkańcom.
    Administracja cały czas zmaga się z kon- 
sekwencjami zalań, które miały miejsce na 
osiedlu w sierpniu. Wspólnie z RO analizo- 
wane są także działania, które trzeba pod- 
jąć, aby zapobiec podobnym sytuacjom w 
przyszłości (osobny artykuł na ten temat  
zamieszczamy na stronie 10). 
  W wyniku przetargu wyłoniono wyko- 
nawcę na wymianę poziomów c.w. i z.w.     
w dwunastu budynkach osiedla. Prace roz- 
poczynają się pod koniec października.
  Studio Pasji - firma specjalizująca się        
w organizacji wydarzeń kulturalnych oraz  
sportowych - kontynuuje działalność na 
rzecz mieszkańców osiedla. Obecnie są to 
zajęcia dla seniorów, wkrótce pojawią się 
również atrakcje dla dzieci. Na osiedlowym 
boisku sportowym odbywają się zajęcia 
sportowe dla dzieci oraz rozgrywki ELM, 
których osiedle jest sponsorem.

SADYBA
 Administracja osiedla prowadzi prace 
przygotowawcze do planu gospodarczego 
na 2022 r.
  W trakcie jest montaż szlabanów w pię- 
ciu lokalizacjach w tzw. rejonie „A” ograni- 
czonym ulicami: Limanowskiego, Sobies- 
kiego, Przy Bernardyńskiej Wodzie i Kor- 
czyńską. Więcej na ten temat przeczytać 
można na stronie 7.  
 Realizowana jest termomodernizacja 
ścian zewnętrznych i remont balkonów w 
budynku Konstancińska 3B, a także remont 
klatek w budynkach Konstancińska 5, 
Konstancińska 7A i Sobieskiego 70. Przy 
Korczyńskiej 8 prowadzony jest kapitalny 
remont jednej z wind. W dwóch budynkach 
- Jaszowiecka 2 i Sobieskiego 72 - w toku 
jest wymiana instalacji elektrycznej w czę- 
ściach wspólnych (m. in. WLZ, oświetlenie, 
instalacja dzwonkowa). W zakresie prac 
hydraulicznych na ukończeniu są: wymiana 
pionów kanalizacji sanitarnej i pionów c.o. 
w łazienkach w budynku Konstancińska 1; 
wymiana pionów kanalizacji sanitarnej w  ła- 
zienkach w budynku Bonifacego 74; wy- 
miana poziomów c.w. i cyrkulacji w bu- 
dynku Jaszowiecka 8.
  We wrześniu zakończyły się prace po- 
legające na wymianie wierzchniej warstwy 
elewacyjnej oraz dociepleniu strefy coko- 
łowej wraz z wykonaniem opaski w budyn- 
ku przy ul. Solankowej 4. Na dachu budyn- 
ku Urle 8 przeprowadzono remont komi- 
nów wentylacyjnych. Miała również miejs- 
ce kompleksowa wymiana poziomów c.w.     
i cyrkulacji wraz z założeniem izolacji ter- 
micznej w budynku Sobieskiego 64. Kon- 
stancińska 3B zyskała instalację monito- 

ringu, zaś przy Korczyńskiej 13 i Urle 6 za- 
kończył się remontu klatek schodowych.

SIELCE
  Po przerwie wakacyjnej pracę wznowiła 
Rada Osiedla. Odbyły się dwa posiedzenia 
plenarne poprzedzone spotkaniami prezy- 
dium i komisjami. Posiedzenia RO odby- 
wają się obecnie w trybie hybrydowym tj. 
stacjonarnie i online. Na ostatnim posie- 
dzeniu wybrano Sekretarza Rady Osiedla  
- funkcję objęła Jadwiga Dubiecka-Sapieł- 
kin. Obecnie uzgadniany i opracowywany 
jest projekt planu gospodarczego na 2022 
rok zawierający plan remontów ogólno- 
osiedlowych i budynkowych.
  W trzecim kwartale, z większych prac, 
zakończono: remont klatek schodowych 
oraz wejść do budynku Gierymskiego 5; 
wymianę poziomów kanalizacji w budynku 
Dolna 4, wymianę okien na korytarzach 
budynku Zwierzyniecka 3. Wykonano też 
kilka bieżących drobnych napraw wind, wy- 
mianę opraw oświetleniowych na energo- 
oszczędne w budynkach Melomanów 10        
i Czerniakowska 36 A, częściowy remont 
nawierzchni przy budynku Melomanów 10, 
remont chodnika przy Sieleckiej 57, oraz 
montaż altanki śmietnikowej na terenie nie- 
ruchomości Sobieskiego 114. 
   Na ukończeniu jest remont dachu budyn- 
ku przy ul. Belwederskiej 3, wymiana kana- 
lizacji w budynku Podchorążych 63/67 oraz 
montaż monitoringu w budynku Gierym- 
skiego 5. Wykonany zostanie również re- 
mont ciągu pieszo-jezdnego na odcinku 
Zwierzyniecka 1 i 3 do Czerniakowska 40.
    W wyniku przeprowadzonych przetargów 
zostały wybrane firmy do remontu wyty- 
powanych loggii w trzech budynkach wy- 
sokich oraz do remontu balustrad balko- 
nowych w budynku Melomanów 10.
  Wkrótce rozpoczną się coroczne obo- 
wiązkowe przeglądy instalacji i urządzeń 
gazowych oraz przewodów wentylacyjnych, 
które zostaną przeprowadzone z zachowa- 
niem wszelkich środków bezpieczeństwa 
nakazanych rozporządzeniami związanymi 
ze stanem epidemii. Zgodnie z harmono- 
gramem potrwają do grudnia.  
  W dalszym ciągu problemem jest wywóz 
śmieci z osiedla. Dotyczy to głównie ga- 
barytów, których jest bardzo dużo. Pro- 
blem jest złożony, gdyż z jednej strony ga- 
baryty wystawiane są przez mieszkańców 
bez respektowania ustalonych terminów 
odbioru, z drugiej zaś strony firma odbie- 
rająca nie dotrzymuje terminów.

STEGNY POŁUDNIE
   Rada Osiedla obraduje w dalszym ciągu 
w formie wideokonferencji. Podczas ostat- 
nich spotkań RO dokonała uzgodnień z ad-

Z ŻYCIA 
OSIEDLI
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ministracją w zakresie robót ogólnoosied- 
lowych planowanych do wykonania w roku  
2022, zaopiniowała pozytywnie plan re- 
montów dla dziewięciu nieruchomości nie- 
posiadających rad domów-nieruchomości, 
oraz rozpatrzyła wnioski o pożyczki z CFR 
dla Egejskiej 7, Iberyjskiej 4, Marsylskiej 5      
i Maltańskiej 1.
  Na osiedlu trwają prace związane z likwi- 
dacją hydroforni i wykonaniem nowych 
przyłączy indywidualnego zasilania bu- 
dynków w blokach Korsykańska 1, 3, 5, 7, 
Nicejska 1, Katalońska 1, 3, 5, 7 oraz Mal- 
tańska 4. Prowadzony jest remont elewacji 
polegający na wymianie płytek gresu w bu- 
dynku Egejska 17 B, jednocześnie zlecono 
wykonanie robót naprawczych elewacji przy 
balkonach budynku Egejska 17 A. Także 
przy Egejskiej - konkretnie przy budynku 
nr 15 - trwa wymiana instalacji z.w., c.w.      
i cyrkulacji, wcześniej zakończono te prace 
w budynku Egejska 6. Zakończono też na- 
prawę i wymianę drzwi pożarowych w bu- 
dynkach św. Bonifacego 66, 68, 70 oraz 
Egejska 15, 17, 17 A, 17 B.
  Zakończono remont loggii w budynkach 
Capri 4, Maltańska 5, Sycylijska 2, a bu- 
dynkach Kartaginy 1 oraz Egejska 5 trwają 
jeszcze prace w tym zakresie. Sukcesywnie 
prowadzone są prace związane z montażem 
nasad wentylacyjnych nad maszynowniami 
wind w budynkach osiedla, co zabezpieczy 
kosztowne urządzenia elektroniczne, np.       
w przypadku ulewy. Zgodnie z nakazem 
PINB zamontowano platformę dla niepeł- 
nosprawnych w budynku Egejska 17.
   W zakresie robót ogólnoosiedlowych za- 
kończono remont skarpy dla budynków 
Egejska 11-13, wykonano projekt stałej or- 
ganizacji ruchu dla dróg wewnętrznych 
osiedla po remoncie ulicy Maltańskiej, oraz 
- zgodnie z planem robót ogólnoosiedlo- 
wych - zlecono wykonanie dokumentacji 
remontu drogi osiedlowej (Iberyjska). 
 Administracja w ostatnim czasie roz- 
strzygnęła dwa przetargi: na wykonanie 
wodociągu przy ulicy Katalońskiej 3 i przy- 

łączy wody dla budynków przy ulicy Ka- 
talońskiej 1, 3, 5, 7, oraz na wykonanie wy- 
miany pionów i poziomów wody zimnej, 
ciepłej i cyrkulacji w budynku Egejska 15. 
Ponadto ogłoszono przetarg na wykonanie 
modernizacji instalacji elektrycznej w czę- 
ściach wspólnych budynków Korsykańska 
3 i 5.
 Przy ulicy Maltańskiej stanął kolejny 
paczkomat firmy InPost, a wkrótce przy 
pawilonie na Portofino 8 zostanie posa- 
dowiona maszyna do odbioru przesyłek 
firmy SP Express.
   18 września na terenie sportowo-rekrea- 
cyjnym przy ul. Maltańskiej odbył się pik- 
nik sąsiedzki zorganizowany przez admini- 
strację osiedla wspólnie z grupą Nasze 
Podwórko. Dla mieszkańców przygotowano 
szereg atrakcji. Najmłodsi mogli sko- 
rzystać z animacji, w postaci zabaw i gier, 
nie zabrakło też dmuchanych zabawek.         
Z myślą o starszych zorganizowano kon- 
cert, a na miejscu można było skorzystać      
z serwisu rowerowego.

STEGNY PÓŁNOC
  W ostatnim czasie ukończony został re- 
mont chodnika przy budynku Czarnomor- 
ska 17 i rozbiórka placu z płyt chodniko- 
wych pomiędzy budynkami Warneńska 1 
oraz 3. 
  W trakcie realizacji jest kompleksowy re- 
mont instalacji elektrycznej w budynku przy 
ul. Kaukaskiej 5, remont dachu budynku 
przy ul. Jałtańskiej 1, a także remont klatek 
schodowych w budynku Warneńska 3. Na 
dachu budynku przy ul. Akermańskiej 1 
montowana jest pierwsza na osiedlu 
instalacja fotowoltaiczna. 
 Modernizowany jest osiedlowy system 
monitoringu w obrębie ulic Kaspijska 3, 
Warneńska 2 i Złotych Piasków 1. Z kolei  
w biurze administracji prowadzona jest 
modernizacja systemu alarmowego połą- 
czona z instalacją systemu kontroli dostępu.    
Prace zaplanowane na najbliższy czas, lub 
już rozpoczęte, obejmują remont instalacji 

odgromowej w ośmiu budynkach, remont 
oświetlenia w piwnicach trzech budynków, 
organizację przetargu na montaż otulin na 
poziomach ciepłej wody użytkowej w 25 
budynkach.
  Jednocześnie trwają prace związane z wy- 
mianą oświetlenia na terenie osiedla. To 
kolejny etap prac, po zakończeniu których 
całe osiedle będzie wykorzystywało do 
oświetlenia nowoczesne i energooszczędne 
lampy ledowe. 
  Zarząd MSM „Energetyka” w imieniu ad- 
ministracji osiedla przeprowadził postępo- 
wanie przetargowe na budowę altan śmiet-
nikowych, które nie wyłoniło wykonawcy 
ze względu na brak ofert. 
   11 września przy ul. Soczi 6 został otwar- 
ty nowy sklep spożywczy - API Market,    
z którym administracja zawarła umowę naj- 
mu lokalu w maju tego roku.

STEGNY ROŻEK
  Na terenie osiedla zakończone zostały 
prace polegające na obsadzeniu nowego 
ogrodzenia od strony północnej osiedla 
roślinami pnącymi. Dodatkowo przeprowa- 
dzono cięcia sanitarne drzew znajdujących 
się na terenie parkingu ogólnoosiedlowe- 
go. Obecnie trwają prace związane z ko- 
szeniem trawników. Wcześniej przeprowa- 
dzono rewitalizację trawnika wzdłuż alei 
głównej poprzez nasadzenia różnych od- 
mian hortensji. W ramach realizacji remon- 
tów, wykonana została instalacja odgro- 
mowa na dachu budynku Neseberska 1.
  Na terenie osiedla pojawi się osiem bu- 
dek lęgowych dla jeży, co ma zapewnić im 
możliwość przetrwania zimy. 
  W sobotę 25 września po raz pierwszy  
na osiedlu odbył się piknik sąsiedzki, który 
cieszył się dużym zainteresowaniem miesz- 
kańców. W ramach imprezy odbył się kon- 
cert, przygotowane były ciekawe animacje 
dla dzieci. Organizatorem pikniku była ad- 
ministracja osiedla wspólnie z grupą miesz- 
kańców Nasze Podwórko. 

opr. red. na podstawie 
informacji od RO i AO

Reklama
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Stan epidemii poniekąd wymusił 
bezprecedensową w historii 
spółdzielni formę WZCz, czyli pisemne 
głosowanie uchwał. Rozwiązanie 
spełniło swoje zadanie - ponad 300 
członków zdecydowało o przyjęciu 
wszystkich 21 uchwał. 

okładnie 323 członków spółdzielni,  
uwzględniając pełnomocnictwa,  wzięło 

udział w pierwszym w historii „Energetyki” 
pisemnym głosowaniu uchwał Walnego 
Zgromadzenia Członków. Choć to cały czas 
zaledwie 1,5 proc. uprawnionych, to jedno- 
cześnie jest to więcej niż wydano manda- 
tów na ostatnim WZCz w czerwcu 2019 
roku (wówczas było to 301 mandatów) oraz 
w czerwcu 2018 r. (298 mandatów). 
   Głosowanie odbyło się 4 września w sali 
centrum konferencyjnego przy ul. Bobro- 
wieckiej 9. Członkowie spółdzielni odda- 
wać głosy mogli od 9 do 15. W organizacji 
bardzo duży nacisk położono na kwestie 
bezpieczeństwa epidemicznego.

Uczestnicy byli na „tak”
 Wszystkie uchwały zostały przyjęte. 
Oznacza to, między innymi, akceptację 
sprawozdań finansowych spółdzielni za la- 
ta 2019 i 2020, uzyskanie absolutorium 
przez Zarząd - również za lata 2019 i 2020, 
a także, a może przede wszystkim, podział 
nadwyżki bilansowej pomiędzy osiedla. Po- 
nieważ decyzja również dotyczyła zysków 
wypracowanych w 2019 i w 2020 roku, 
członkowie spółdzielni do podziału mieli 
ponad 13 mln zł. Warto odnotować, że uch- 
wały o podziale nadwyżki bilansowej uzy- 
skały najwyższe poparcie spośród wszyst- 

kich 21 uchwał - „za” głosowało odpowied- 
nio 297 i 296 członków MSM „Energetyka”.
 Głosowanie uchwał na piśmie zostało 
zorganizowane wobec braku możliwości 
przeprowadzenia Walnego Zgromadzenia 
Członków w typowej formie zebrania. Od 
strony formalnej uniemożliwia to stan pan- 
demii cały czas obowiązujący w Polsce w 
oparciu o art. 15 ustawy z dnia 16 kwietnia 
2020 r. o szczególnych instrumentach 
wsparcia w związku z rozprzestrzenianiem 
się wirusa SARS-CoV-2.

Pod okiem przedstawicieli mieszkańców
 Cały proces głosowania nadzorowała Ko- 
misja Skrutacyjna składającą się z przed- 
stawicieli delegowanych przez osiedla. 
Przewodniczącym Komisji wybrano Janusza 
Gajdę reprezentującego w Komisji Radę 
Nadzorczą. W skład Komisji weszli po- 
nadto delegowani przez poszczególne rady 
osiedli: Tadeusz Mizerski (Bernardyńska), 
Zenon Parchimowicz (Idzikowskiego), Bea- 
ta Baliszewska-Budny (Sadyba), Tomasz 
Milczarek (Stegny Rożek) oraz Jacek Głu- 
chowski (Stegny Południe). Stegny Północ 
reprezentował Mariusz Szabrański - czło- 
nek Zespołu RN ds. osiedla Stegny Północ. 
Wybrany  wcześniej przedstawiciel osiedla 
Sielce nie mógł wziąć udziału w głosowa- 
niu i pracach Komisji. 
  Po zakończeniu glosowania Komisja Skru- 
tacyjna policzyła głosy oddane na uchwały 
i sporządziła protokół ze swoich prac. Jest 
on dostępny na stronie internetowej spół-
dzielni. Oprócz przedstawicieli mieszkań- 
ców tworzących Komisję, wszystkie czyn- 
ności, począwszy od momentu ukonsty- 

tuowania się Komisji, do czasu sporządze-
nia protokołu, nadzorował notariusz, który 
również sporządził protokół z przebiegu 
głosowania.
  Pełna lista przyjętych uchwał oraz wszyst- 
kie informacje dotyczące głosowania za- 
mieszczone zostały na stronie internetowej 
spółdzielni w zakładce Walne Zgromadze- 
nie. Materiały dostępne są dla posiadają- 
cych konto użytkownika. 

Bez wyborów do Rady Nadzorczej 
  Przyjęcie aż 21 uchwał pozwoliło zakoń- 
czyć pewien stan zawieszenia, który wpro- 
wadził stan epidemii i brak zebrań od 2019 
roku. Na przykład, formalna możliwość 
zaksięgowania nadwyżki bilansowej przy- 
wraca prawidłowe bilanse nieruchomości.
   Pisemna forma wyrażenia głosu członków 
spółdzielni uniemożliwiła jednak podjęcie 
jednej z ważniejszych decyzji każdego 
„normalnego” WZCz, czyli wyboru człon- 
ków Rady Nadzorczej. Ta w niezmienionym 
składzie działa od czerwca 2019 r., w efek- 
cie czego w przyszłym roku pierwsza lub 
druga kadencja kończy się każdej z grona 
23 osób obecnie tworzących ten ważny or- 
gan statutowy. Do wyborów Rady Nad- 
zorczej potrzeba standardowego zebrania. 
Czy takie odbędzie się w przyszłym roku? 
Tego na razie nie wiadomo. 

Pisemne głosowanie uchwał WZCz: 
wszystkie uchwały przyjęte

4 WRZEŚNIA ODBYŁO SIĘ PIERWSZE W HISTORII SPÓŁDZIELNI PISEMNE GŁOSOWANIE UCHWAŁ WALNEGO 
ZGROMADZENIA CZŁONKÓW. WSZYSTKIE UCHWAŁY PRZYJĘTO, CO SKOŃCZYŁO STAN PEWNEGO ZAWIESZENIA

Mariusz Ilnicki
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Sala przy Bobrowieckiej nie wygląda na pełną, ale... 
właśnie  o  to chodziło w czasie koronawirusa. 
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Pierwszy szlaban przy Korczyńskiej pojawił się     
już kilka miesięcy temu, obecnie w tym rejonie 
osiedla montowane są kolejne, ale działać            
zaczną nie wcześniej niż od stycznia przyszłego 
roku. Spółdzielniane ulice na Sadybie będą 
sukcesywnie zamykane, co ma pomóc                          
w poprawie jakości parkowania mieszkańcom. 

roblem z parkowaniem jest na całym osiedlu Sadyba. 
Im bliżej centrum Sadyba Best Mall, tym gorzej. Na 

wąskich osiedlowych uliczkach zaparkować samochód 
było trudno od lat. Sytuacja jeszcze pogorszyła się po 
tym, jak władze Best Mall-u wprowadziły opłaty za wjazd 
na parking przy i pod centrum handlowym. Tajemnicą 
poliszynela jest bowiem, że część pojazdów zajmujących 
w dzień miejsca parkingowe na osiedlu nie należy do 
mieszkańców Sadyby. 
   - Wniosek o instalowanie szlabanów na osiedlu pojawił 
się dobrych kilka lat temu na zebraniu osiedlowym. Nasz 
plan jest taki, aby powoli, ale sukcesywnie zamykać ko- 
lejne kwartały osiedla. Zaczynamy w rejonie Korczyńskiej, 
Urle i Przy Bernardyńskiej Wodzie - mówi Stanisław Jaku- 
bowski, Przewodniczący Rady Osiedla Sadyba. - Chcemy 
cały proces przeprowadzić powoli, poprzedzając to przy- 
gotowaniem naszych mieszkańców na zmianę. Rada Osiedla 
pracuje właśnie nad zasadami związanymi z wprowadze- 
niem i funkcjonowaniem szlabanów - dodaje Stanisław 
Jakubowski. 

Pilot dla każdego
   Główne założenia są takie, by każdy mieszkaniec miał 
możliwość otwarcia szlabanów - czy to za pomocą pilota, 
czy przy użyciu telefonu dzwoniąc na określony numer 
(jeśli nasz numer telefonu jest w bazie, szlaban zostanie 
otwarty). Ważne, że dla mieszkańców nie będzie się to 
wiązało z dodatkowymi kosztami.  - Za darmo będzie je- 
den pilot na mieszkanie, aby otrzymać kolejny właściciel 
mieszkania będzie musiał uzasadnić, że jest mu to po- 
trzebne, bo np. posiada więcej niż jeden samochód. Po 
sprawdzeniu, jak działanie szlabanów funkcjonuje w rejo- 
nie Korczyńskiej, w planie jest montaż szlabanów przy ul. 
Jaszowieckiej - od strony Limanowskiego i Sobieskiego 
oraz ul. Spalskiej i Czarnomorskiej - informuje Małgorzata 
Niemirska, zastępca kierownika ds. technicznych w admi- 
nistracji osiedla. 

Na pocztę bez problemu
  W przypadku osiedla Sadyba, sytuacja jest trochę bar- 
dziej skomplikowana, niż na sąsiednich Stegnach Południe, 
gdzie ostatnio również zaczęły pojawiać się szlabany. Tam 
ulice osiedlowe nie tworzą sieci, a zwykle są to pojedyn- 
cze, „ślepe” odnogi, dzięki czemu mamy sytuację jedna 
ulica - jeden szlaban. Taki układ znacznie ułatwia orga- 
nizację ruchu po postawieniu szlabanu. Na Sadybie prak- 
tycznie nie ma takich możliwości, bo ograniczać dostęp 
można wyłącznie całymi kwartałami. Co więcej, związane 
jest to z ograniczeniem dostępu do takich miejsc jak pocz- 
ta, czy przedszkole. Tak będzie po zamknięciu ulic Przy 

Bernardyńskiej Wodzie i Urle. - Do poczty i przedszkola od szlabanu będzie 
najwyżej kilkadziesiąt metrów, a przed szlabanem będą wolne miejsca 
parkingowe. Rzeczywiście osoba spoza osiedla nie będzie mogła podjechać 
pod same drzwi poczty czy przedszkola, ale dotarcie nie będzie stanowiło 
większego problemu - tłumaczy Stanisław Jakubowski. Administracja pro- 
wadzi też rozmowy z kierownictwem placówki, aby ułatwić dojazd do 
poczty pracującym tam osobom i obsłudze placówki.

OGRANICZENIE DOSTĘPU DO ULIC NA OSIEDLU MA POMÓC ROZWIĄZAĆ PROBLEM Z PARKOWANIEM 

Sadyba stawia na szlabany

P Reklama
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dy Rada Nadzorcza w ostatnich dniach września przyjmowała 
informację Zarządu o sytuacji w spółdzielni po pierwszym 

półroczu, już było wiadomo, że jeden z ważniejszych wskaźników, 
czyli saldo w gospodarce zasobami mieszkaniowymi zdążył się 
zdezaktualizować. Wszystko dzięki pisemnemu głosowaniu uchwał 
WZCz w efekcie których „odmrożone” zostały środki z nadwyżki 
bilansowej.

Uchwały WZCz odmroziły fundusze
  Według informacji Zarządu, 86 nieruchomości odnotowało na ko- 
niec czerwca niedobór w gospodarce zasobami mieszkaniowymi 
na łączną kwotę 3 mln zł. Bilans całej spółdzielni uwzględniający 
nadwyżki części nieruchomości, to niedobór w wysokości 1,32 mln 
zł. Nie jest to jednak powód do niepokoju, gdyż głównym źródłem 
takiej sytuacji był brak WZCz w czasach przedpandemicznych 
przeprowadzanego w czerwcu. Tym samym nie udało się podjąć 
uchwał w sprawie nadwyżki bilansowej za lata 2019-2020.  A w obu 
przyjętych uchwałach na ten cel przeznaczono aż 3,89 mln zł. 
Uwolnienie tych środków w myśl uchwał przyjętych 4 września 
podczas głosowania uchwał WZCz dało możliwość zaksięgowania 
pieniędzy zgodnie z ich przeznaczeniem. W efekcie powodowane 
tym niedobory znikną w wynikach po trzech kwartałach. 

Stabilne dochody z najmu lokali
  Obiecująco wyglądają też dochody z wynajmu lokali użytkowych. 
Patrząc na dane z informacji Zarządu, można uznać, że pandemia     
oraz lockdown’y nie zaszkodziły w poważniejszy sposób finansom 
„Energetyki”. Dochody w pierwszym półroczu to 3,13 mln zł. Jak 
czytamy w informacji: „pomimo czasowych obniżek czynszów dla 
najemców, lub całkowitego wypowiadania przez nich umów, a także 
opóźnień w regulowaniu należności wskutek epidemii koronawiru- 
sa, nie widzimy spadków wskaźnika wykonania planu tej działal-
ności”. W pierwszym półroczu obniżki opłat dla najemców lokali 

usługowych były już symboliczne. Objęły 16 lokali spośród 368    
w całej spółdzielni. Łączna wartość udzielonych obniżek to zaledwie 
68 tys. zł. 

Remonty powinny przyspieszyć
 Niepokoić może wolniejsze od zamierzonego tempo realizacji re- 
montów. Do końca czerwca zakończono prace o wartości 8,97 mln 
zł, przy rocznym planie na poziomie 27,86 mln zł. Zgodnie z zapi- 
sami planu remontów na ten rok, oznacza to, że zrealizowano 80 
proc. prac zaplanowanych na pierwsze półrocze i jednocześnie tyl- 
ko 32 proc. planowanych na rok 2021 (w ujęciu wartości prac). Za- 
grożeniem dla wykonania zaplanowanych prac może okazać się 
wzrost cen robocizny i materiałów budowlanych. Zjawisko takie 
obserwowane jest od początku roku, a szczególnie nasiliło się w 
ostatnich miesiącach. Już zdarzają się przypadki, gdzie środki za- 
bezpieczone na przeprowadzenie zapisanych w planie prac okazują 
się niewystarczające i wykonawcy żądają więcej. Mieszkańcy stają 
przed koniecznością ratowania się pożyczką z CFR i podniesieniem 
odpisu remontowego, albo odłożeniem remontu do czasu, gdy na 
koncie nieruchomości zbierze się wystarczająca kwota. Pytanie 
tylko, czy będzie ona wystarczająca w przyszłości?
   Zgodnie z założeniami prowadzone są remonty ogólnoosiedlowe. 
Do końca czerwca wydano na ten cel 2,65 mln zł, co stanowi nie- 
mal równo połowę przewidzianą na 2021 rok. 
   3,48 mln zł wydano na konserwację, a wszędzie z wyjątkiem Sa- 
dyby, stanowiło to poniżej 50 proc. planu na cały rok. W podziale 
na prace, najwięcej - 1,4 mln zł - pochłonęły roboty elektryczne.
  W porównaniu ze stanem na koniec poprzedniego roku, spadło 
zadłużenie względem spółdzielni: z 5,3 proc. do 4,8 proc rocznego 
wymiaru opłat. Przy czym należy odnotować problemy z opłatami 
za lokale usługowe na niektórych osiedlach - na Bernardyńskiej to 
aż 11 proc., na Sielcach 8 proc. W skali wszystkich osiedli najemcy 
zalegają z opłatami na kwotę 1,22 mln zł. Mieszkańcy na 6,15 mln zł.

G

Dobre pierwsze półrocze „Energetyki”
3,13 mln zł dochodu z działalności gospodarczej do końca czerwca; zadłużenie mieszkańców i najemców 

na bardzo niskim poziomie - sytuacja spółdzielni pozostaje stabilna w czasach koronawirusa

rzygotowanie budżetu spółdzielni na 
przyszły rok w warunkach wysokiej in- 

flacji i niemożliwych do przewidzenia skut- 
ków ekonomicznych epidemii COVID-19, to 
nie lada wyzwanie. Przed służbami finan- 
sowymi osiedli i biura Zarządu oszacowa- 
nie przychodów i kosztów na przyszły rok. 
  Jako pierwszy krok Rada Nadzorcza przy- 
jęła założenia i podstawowe wskaźniki do 
planu gospodarczego na rok 2022. Pełny 
obraz planowanej sytuacji finansowej MSM 
„Energetyka” w przyszłym roku powinni- 
śmy poznać do 25 stycznia - to termin do 

którego uchwalony ma zostać zbiorczy plan 
spółdzielni na 2022 rok.
  Na tle obecnych wzrostów cen towarów, 
usług i pracy, spółdzielni udawało się trzy- 
mać koszty w ryzach. Przez trzy ostatnie 
lata w „Energetyce” na niezmienionym po- 
ziomie utrzymywał się narzut na koszty za- 
rządzania ogólnego, pomimo występującej 
w ostatnim czasie inflacji. W przyszłym ro- 
ku wzrośnie on do 34 gr/mkw miesięcznie. 
To o 4 grosze więcej niż obecnie.
  Z kolei środki na wynagrodzenia pracow- 
ników mogą wzrosnąć do 6,7 proc. Jest to 

wartość przyjęta przez rząd w założeniach 
do budżetu państwa na nadchodzący rok. 
Spółdzielnia bierze pod uwagę także fakt, 
że wzrost środków na wynagrodzenia w tym 
roku to 3,5 proc., podczas gdy GUS sza- 
cuje wzrost średniego wynagrodzenia na 
poziomie 8-10 proc. Jednocześnie rząd za- 
kłada, że pensja minimalna, której poziom 
ma duże znaczenie przy ustalaniu opłat, np. 
za sprzątanie i ochronę, od stycznia wzro- 
śnie do 3010 zł, czyli o 7,5 proc 
  Przy obecnym wzroście cen na artykuły 
budowlane, w uzasadnionych przypadkach 
mogą ulec zmianie odpisy na fundusz re- 
montowy. Przyjęto  również  możliwość 
wzrostu odpisów na roboty ogólnoosied- 
lowe o 5 gr/mkw miesięcznie. Ponadto za- 
łożono, że postępowania przetargowe po- 
winny być przeprowadzone przez admini- 
stracje do 31 marca 2022 r.

OPŁATY W 2022 ROKU

Znamy wskaźniki do planu 
finansowego na przyszły rok

P

opr. red.
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Ciepły kaloryfer w obecnym sezonie 
grzewczym będzie wyjątkowo kosz- 
towny dla mieszkańców. Jednocześnie 
w najbliższym czasie administracje 
dostarczą rozliczenia za poprzednią 
zimę i w tym wypadku również wielu 
może czekać niemiła niespodzianka. 

a Sielcach są już ogólne wyliczenia 
dotyczące poprzedniego sezonu 

grzewczego. Suma zebranych zaliczek jest 
o 700 tys. zł mniejsza niż rzeczywiście 
poniesione koszty. Administracja na Steg- 
nach Południe jeszcze czeka na rozliczenia, 
ale wstępne szacunki wskazują na różnicę 
rzędu 1 mln zł. Główną przyczyną była 
pogoda i to nie tylko zimniejsza i dłuższa 
poprzednia zima, ale - paradoksalnie - 
łagodne oraz krótkie wcześniejsze. 
   - W sezonie grzewczym 2020/2021 osied- 
le Sielce zużyło 16 proc. więcej energii 
cieplnej niż rok wcześniej. Jednocześnie 
zaliczki opłat pobierane były na podstawie 
zużycia z dwóch poprzednich zim, które 
były krótsze i cieplejsze - tłumaczy Alicja 
Pieńko, zastępca kierownika administracji 
osiedla Sielce ds. ekonomiczno-finanso- 
wych. 
  Na to nałożyła się jeszcze sytuacja epi- 
demii i fakt, że sporo ludzi przeszło na te- 
lepracę, a placówki oświatowe były zamk- 
nięte lub działały w ograniczony sposób. 
Zużycie mediów w tym czasie wzrosło. 

Zaszkodziła ciepła zima
   Zgodnie z regulaminem rozliczania kosz- 
tów oraz pobierania opłat za dostawy ciep- 
ła do lokali obowiązującym w spółdzielni, 
prognoza dla zaliczek opłat za c.o. wyli- 
czana jest w oparciu o zużycie energii 
cieplnej w ostatnich dwóch sezonach, w tym 
zimę 2019/20, która była wyjątkowo 
ciepła. W ślad za mniejszym zużyciem 
ciepła malały pobierane zaliczki. Po 
chłodniejszej poprzedniej zimie w wielu 
przypadkach pozostał duży rozdźwięk po- 
między zaliczkami, a rzeczywistym zuży- 
ciem. W przypadku Sielc w jednym bu- 
dynku zużycie ciepła wzrosło o 36 proc.
   Ale większe zużycie to tylko część pro- 
blemu. Drugi aspekt to wzrost kosztów 
ciepła systemowego, które rosną od kilku 
lat. Veolia podaje, że w latach 2019-2021 
ceny ciepła w Warszawie w przypadku 
właściciela mieszkania o pow. 50 mkw i zu- 
życiu 25 GJ/rok wzrosły o 269 zł. Tylko w 
tym roku ceny były podnoszone już dwu- 
krotnie: najpierw od 1 czerwca, a ostatnio od 

1 października. Łącznie koszt 1 GJ wzrósł      
o ponad 10 procent (nie jest to tożsame ze 
wzrostem opłat, bo na rachunek składają się 
jeszcze inne opłaty). Administracje osiedli 
stosują  tu różne polityki. Jedne uwzględ- 
niły podwyżki w zaliczkach pobieranych 
od mieszkańców, inne zrobią to dopiero od 
nowego roku. Ale to może być dopiero 
przedsmak podwyżek za ciepły kaloryfer. 

Drogi węgiel, a jego spalanie
jeszcze droższe
   O ile za rozliczenia dotyczące minionej zi- 
my winić można pogodę, to obecnie przy- 
czyny wyższych kosztów są  gospodarcze. 
Eksperci zgodnie bowiem twierdzą, że trze- 
ba się przygotować na wzrost kosztów 
ogrzewania. Właściwie to nie trzeba być 
ekspertem, żeby to przewidzieć - wystar- 
czy popatrzeć na ceny paliw i uprawnień 
do emisji dwutlenku węgla. Gaz w ciągu 
roku podrożał nawet dziesięciokrotnie, ale 
kluczowe są ceny węgla i praw do emisji 
dwutlenku węgla. Węgiel jest najdroższy 
od kilkunastu lat, a prawa do emisji tony 
CO2 dziś kosztują 60 Euro, przy cenie 20 
Euro rok wcześniej. Ceny rosną w takim 
tempie, że trudno dziś określić jak sytuacja 
będzie wyglądać zimą. Bogusław Regulski 
- wiceprezes Izby Gospodarczej Ciepłow- 
nictwo Polskie - szacuje, że same koszty 
produkcji ciepła wzrosły w ostatnim czasie 
o 35 procent.
   Na szczęście dla mieszkańców, taryfy za 
ciepło nie są dowolnie ustalane przez do- 
stawców, a muszą być zatwierdzane przez 
Urząd Regulacji Energetyki. Tylko w ostat- 
nich sześciu miesiącach do urzędu trafiło 
ponad 30 wniosków o podwyżki od przed- 
siębiorstw ciepłowniczych. Najwyższa 
wnioskowana podwyżka cen ciepła to 57 
procent. 
  Na odbiorcach ciepła systemowego może 
odbić się jeszcze jeden element: przedsię-
biorstwa wytwarzające ciepło i energię 
czeka czas gigantycznych inwestycji zwią-
zanych z odchodzeniem od węgla. Minister 
klimatu i środowiska już wiosną przygo- 
tował rozporządzenie dające możliwość 
modyfikacji regulacji cenowej przedsię- 
biorstw ciepłowniczych, by pomóc im w ze- 
braniu kapitałów koniecznych do sfinanso- 
wania transformacji energetycznej. Propo- 
nowana regulacja ma spowodować wzrost 
przychodów tych firm o ok. 1,6 mld zł w cią- 
gu kolejnych pięciu lat. W uzasadnieniu 
rozporządzenia podano, że zmiana ta  spo- 

woduje w 2022 r, wzrost opłaty za ciepło 
dla przeciętnego gospodarstwa domowego 
o mniej więcej o 5,8 zł miesięcznie.
  Centralne ogrzewanie to, obok śmieci, 
najwyższa pozycja w rachunkach za miesz- 
kanie, jak i dominujący koszt w skali całej 
spółdzielni. Już dziś roczny rachunek za 
ciepło wystawiany „Energetyce” przekra- 
cza 30 mln zł.

Szukanie oszczędności
  Ciepło sieciowe dostępne jest przez cały 
rok, a decyzję o tym, kiedy włączyć ogrze- 
wanie podejmuje spółdzielnia. Nie istnieje 
mityczny „sezon grzewczy”. W przypadku 
MSM „Energetyka” to poszczególne admi- 
nistracje osiedli wysyłają zawiadomienie do 
dostawcy ciepła, czyli Veolii, która w ciągu 
24-48 godzin odkręca kurki w magistra- 
lach ciepłowniczych. I kaloryfery robią się 
ciepłe. 
 Alternatywna metoda funkcjonuje na 
osiedlu Stegny Południe. Niemal wszystkie 
budynki funkcjonują w systemie tzw. po- 
godynki. Ciepło jest dostępne przez cały 
rok, niezależnie od pory roku, jeśli tempe- 
ratura spadnie poniżej 12 stopni. Wystar- 
czy wówczas tylko włączyć grzejniki. 
Dodatkowo, w nowszych budynkach przy 
ul. Egejskiej i św. Bonifacego zainstalowa- 
no system efektywnego zarządzania ener- 
gią cieplną BES, który opracowała Veolia. 
To innowacyjny, nowoczesny sposób mo- 
nitorowania zużycia i zarządzania ciepłem 
w budynku, oparty na najnowszych roz- 
wiązaniach technicznych i zdalnym zarzą-
dzaniu urządzeniami sterującymi. W efek- 
cie, umożliwia to optymalizację zużycia 
energii cieplnej w budynku. Uzyskane 
oszczędności dzielone są po połowie po- 
między osiedle a Veolię.   Pierwsze rozlicze- 
nia pokazują, że udaje się osiągnąć osz- 
czędności rzędu kilku procent. 
  Największy wpływ na opłaty mamy jed- 
nak my sami. Warto stosować się do kilku 
podstawowych zasad. Należy do nich ak- 
tywne korzystanie z termostatów, ograni- 
czanie ogrzewania podczas nieobecności 
w mieszkaniu, niezasłanianie grzejników 
zasłonami czy meblami, czy odpowiednie 
wietrzenie pomieszczeń (krótkie, ale inten- 
sywne). Weźmy sobie do serca rady spec- 
jalistów, którzy twierdzą, że najzdrowsza 
temperatura w  mieszkaniu to  20 st. Cel- 
sjusza. W obecnej sytuacji będzie to zdrow- 
sze także dla naszego portfela.

N

CENTRALNE OGRZEWANIE TO KOMFORT, ALE WIELE WSKAZUJE, ŻE KOSZTY C.O. 
BĘDĄ NAS ROZGRZEWAĆ RÓWNIE DOBRZE, JAK CIEPŁY KALORYFER

CIEPŁO, ALE DROGO

Mariusz Ilnicki
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ierpniowe ulewy wyjątkowo mocno dały się we znaki 
mieszkańcom osiedla Idzikowskiego. W różnym czasie 

łącznie zalanych zostało nawet 60 klatek spośród 81 na 
osiedlu. Ucierpiało też pomieszczenie niedawno zaadaptowa- 
ne na klub osiedlowy - musiała w nim zostać wymieniona pod- 
łoga. Ze skutkami administracja i mieszkańcy zmagają się do dziś. 
  - W pierwszej fazie na terenie osiedla prowadzone były pra- 
ce związane z usuwaniem wody, dezynfekcji, deratyzacji piw- 
nic. W 35 klatkach wywieszona została informacja o koniecz- 
ności przeglądu piwnic lokatorskich, w razie potrzeby admi- 
nistracja proponuje pomoc w dezynfekcji po wcześniejszym 
umówieniu się - mówi Marek Worach, zastępca kierownika 
administracji osiedla Idzikowskiego ds. technicznych.
  Niestety, w części klatek schodowych nieprzyjemny zapach 
daje się we znaki do dziś. W większości przypadków powo- 
dowane jest to brakiem reakcji mieszkańców, których piwnice 
zostały zalane i w których zalegają mokre rzeczy. Administra- 
cja apeluje do właścicieli zalanych piwnic o reakcję, bo bez 
współpracy z ich strony ma związane ręce. Dopóki takie piw- 
nice nie zostaną uprzątnięte, przykry zapach nie ustąpi.
  W celu zminimalizowania ryzyka dalszych zalań zlecono wy- 
konanie ekspertyzy dotyczącej ich przyczyn oraz sposobu 
zapobiegania. Treść dokumentu jest już zamieszczona na 
stronie internetowej osiedla. Zgodnie z rekomendacjami eks- 
pertyzy administracja wystąpiła do MPWiK o zamontowanie 
trzech nowych i wymianę dwóch uszkodzonych zasuw klapo- 
wych na kanałach sanitarnych. Wymiana została zakończona 
zaś montaż nowych jest w trakcie realizacji.
  Rada Osiedla i AO pracują nad „mapą drogową” działań, któ- 
re zapobiegną podobnym zdarzeniom w przyszłości.

a Wspólnej”, „Ukryta 
prawda”, „Gliniarze”, 

„Rodzinny interes” - to zaledwie 
kilka z seriali w których można   
zobaczyć osiedle Stegny Południe. 
Tylko w pierwszym półroczu 
ekipy filmowe pojawiały się w 
różnych miejscach osiedla łącznie 
kilkadziesiąt razy. Efekty to możli-
wość zobaczenia znajomych 
terenów w popularnych serialach, 
ale też wymierne korzyści 
finansowe. 
   Od stycznia do czerwca za zgody na 
kręcenie scen na osiedlu administracja 
zainkasowała od ekip filmowych ponad        
16 tys. zł, ale osiedle z filmowcami współpracuje już kilka lat.
Stałym bywalcem na osiedlu są filmowcy kręcący emitowany     
w TVN-ie serial „Na Wspólnej” - zdarza się, że na Stegnach 
Południe goszczą nawet kilka razy w miesiącu. Równie często 
osiedle pojawia się w serialu „Gliniarze”, który oglądać można  
w Polsacie. Patrząc tylko na ten rok, Stegny Południe „grały” 
jeszcze w takich serialach jak „Barwy szczęścia”, „Ukryta 
prawda”, „Rodzinny interes”, „48H”, czy „Sekrety rodziny”.
    Twórcy seriali upodobali sobie w szczególności tereny 
zielone, w tym zbiornik wodny w środku osiedla, ale bywa, że rolę 
scenerii odgrywają osiedlowe… parkingi. Popularnością cieszą 
się również nowsze budynki i punkty usługowe np. kompleks 
przy św. Bonifacego 70, Cafe Bonifacy przy św. Bonifacego 68. 

yróżnienie w prestiżowym konkursie „Lider Spółdzielczości 
Mieszkaniowej 2020/21” przyznał MSM „Energetyka” bran- 

żowy miesięcznik „Administrator i Menedżer Nieruchomości”. Na- 
grodę w kategorii największych spółdzielni odebrał prezes Zarzą- 
du Grzegorz Okoński podczas uroczystej gali, w której udział wzięli 
przedstawiciele spółdzielni z całej Polski. 
   To już siódma edycja konkursu w którym laureatami są spółdziel-
nie w sposób wyjątkowy dbające o swoje zasoby i mieszkańców. 
Celem konkursu jest wyłonienie liderów, czyli spółdzielni, które 
wyróżniają się osiągniętymi wynikami ekonomicznymi, inicjatywa- 
mi podejmowanymi na rzecz swoich członków oraz przedsiębior-
czością. W ocenie pod uwagę brana jest dbałość o stan techniczny 
i estetykę budynków, ale także działalność na rzecz mieszkańców     
i troska o obiekty wspólne, takie jak np. domy kultury, place zabaw.
  Ogólnopolski Ranking Spółdzielni Mieszkaniowych organizowany 
jest od 2014 roku przez miesięcznik „Administrator i Menedżer 
Nieruchomości”. MSM „Energetyka” niemal cały czas utrzymuje się 
w czołówce - nagradzana była już w latach 2014-2016 oraz w 2018 r.

ZALANE PIWNICE 
NA IDZIKOWSKIEGO

Twórcy seriali polubili 
Stegny Południe

Sardyńska 1, 
trochę w lewo 

proszę!

„Energetyka” z „Liderem Spółdzielczości”
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W imieniu  MSM „Energetyka” nagrodę odebrał Prezes Zarządu 
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SZUKASZ 

LOKALU 
NA DZIAŁALNOŚĆ  
GOSPODARCZĄ?

Sprawdź bieżącą ofertę  
MSM „Energetyka”. 
Dostępne są lokale 
od 13 do 420 mkw 

na osiedlach:

   Bernardyńska   |  22 841 90 37              
                  Sielce   |  22 841 38 86
              Sadyba    |  608 557 520      
    Idzikowskiego |  22 840 29 25
    Stegny Rożek  |   22 858 19 90

www.msmenergetyka.pl

Reklama

Spółdzielnia przez kolejne trzy lata może 
legitymować się certyfikatem ISO 
9001:2015. To potwierdzenie najwyższych 
standardów zarządzania obowiązujących      
w MSM „Energetyka”. 

osiadany certyfikat pochodzi od firmy TÜV 
NORD i potwierdza, że MSM „Energetyka" 

stosuje System Zarządzania Jakością (tzw. SZJ) 
zgodnie z wymaganiami zawartymi w międzynarodowej 
normie PN-EN ISO 9001:2015 w zakresie zarządzania i admini- 
strowania nieruchomościami. Celem posiadania ISO w przypadku 
„Energetyki”, ale i każdej spółdzielni mieszkaniowej, która ma ISO, 
jest podniesienie jakości zarządzania i świadczenia usług na rzecz 
mieszkańców, najefektywniejsze gospodarowanie posiadanymi za- 
sobami i jak największa transparentność podejmowania decyzji. 

Instrukcje, kontrole, szkolenia
  Sama norma ISO 9001 to zestaw wymagań odnoszących się do 
zarządzania przedsiębiorstwem. Aby otrzymać ten certyfikat nale- 
ży spełniać wszystkie wymagania zawarte w normie. A normy to 
de facto instrukcje, jak pracownicy zatrudnieni na konkretnych 
stanowiskach powinni działać w określonych przypadkach. Dla- 
tego stałymi elementami funkcjonowania zgodnie z normą ISO są   
z jednej strony szkolenia pracowników, z drugiej zaś kontrole wew- 
nętrzne i zewnętrzne. Takich kontroli jest kilkanaście rocznie i od- 
powiada za nie Marek Linkiewicz - pełnomocnik Zarządu do spraw 
Systemu Zarządzania Jakością. Każdego roku przedstawia on pod- 
sumowanie z tego obszaru Radzie Nadzorczej. Raz w roku kontrolę 
zewnętrzną przeprowadza Ogólnopolska Izba Gospodarki Nieru- 
chomościami (OIGN) za pośrednictwem której wydany został cer- 
tyfikat dla „Energetyki” i która odpowiada za przestrzeganie norm 
ISO w organizacjach legitymujących się ISO.

Ustandaryzowana obsługa
  Co daje ISO w praktyce? To, na przykład, opi- 
sany i usystematyzowany obieg dokumentów w 
spółdzielni. Dotyczy to zarówno poleceń Zarzą-
du wydawanych administracjom, jak i zgłoszeń 
mieszkańców. To także konieczność sprawdzania, 

jak mieszkańcy oceniają pracę spółdzielni (bada- 
nie satysfakcji) i wyciąganie wniosków z otrzymy- 

wanych wyników. Przyjęcie określonych standardów 
pomaga też w bieżącym zarządzaniu. W ramach normy i na 

podstawie posiadanych danych określono pożądaną liczbę inter- 
wencji mieszkańców danego osiedla w sprawie czystości. Każde 
zgłoszenie jest odnotowywane i jeśli ich liczba przekroczy okreś- 
loną wartość, stanowi to sygnał dla zarządzających, że niezbędne 
jest rozpoznanie problemu i podjęcie działań naprawczych. Po- 
dobnie sytuacja wygląda choćby w obszarze zadłużeń, których stan 
też jest ściśle monitorowany. 

Profesjonalna organizacja
  ISO to dowód na wysoką jakość funkcjonowania samej organi- 
zacji. W kontekście obecnej sytuacji na rynku pracy, ma to zna- 
czenie dla postrzegania MSM „Energetyki” jako solidnego praco- 
dawcy z którym warto się związać i dla budowania „Energetyki” 
jako marki. Trudności z przyciągnięciem specjalistów, w szcze- 
gólności z kwalifikacjami technicznymi, to problem, z którym coraz 
częściej muszą mierzyć się administracje. 
   „Energetyka” uzyskała ISO w 2016 roku. Był on zgodny z normą 
ISO 9001:2009 i został przyznany na dwa lata. W 2018 roku 
certyfikat przedłużono jednocześnie dokonano aktualizacji do naj- 
nowszych standardów ISO 9001:2015. Obecny jest ważny do 
sierpnia 2024 roku. Choć certyfikaty ISO są coraz powszechniejsze, 
to może pochwalić się nimi co najwyżej 1-2 proc. organizacji,        
w tym zaledwie kilkadziesiąt spółdzielni mieszkaniowych.

„Energetyka” z ISO 9001 co najmniej do 2024 roku

P
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Planujesz sprzedaż 
mieszkania?

Sprawnie i szybko je do tego 
przygotujemy.

Wyczyścimy i wywieziemy 
wszystkie starocia w nim 

zalegające, tj. meble, 
stoły, fotele itd.

Przyjadę i bezpłatnie wycenię 
usługę.

Tel. 531 605 919
Zapraszam! 

o stanie się z mieszkaniem po śmierci właściciela? Z pewno- 
ścią nie jest to przyjemny temat do rozważań. Jednak za- 

bezpieczenie majątku na który pracowało się latami jest ważne,  
a nasza zapobiegliwość może bardzo ułatwić sytuację spadko- 
biercom. Brak jasnych decyzji skazuje zstępnych na dziedzi- 
czenie ustawowe lub też długotrwałe sprawy sądowe. W sy- 
tuacji, gdy mieszkanie odziedziczy jedno lub dwoje dzieci sprawa 
jest dosyć prosta. Gorzej gdy takich spadkobierców nie ma lub 
jest ich wielu. Wielu mieszkańców naszych osiedli zastanawia się 
w jaki sposób mogą przekazać swoje mieszkanie konkretnym 
wybranym krewnym lub bliskim przyjaciołom. W polskim prawie 
jest kilka sposobów by to zrobić. 
  Na początku warto zaznaczyć, że w spadku przekazywać moż- 
na jedynie mieszkania własnościowe lub spółdzielcze własno- 
ściowe. Nie ma możliwości dziedziczenia mieszkań lokatorskich - 
należących do spółdzielni. 

Testament
  Jeśli zależy nam na tym by po naszej śmierci mieszkanie bez 
większych utrudnień trafiło do wybranej osoby najprostszym 
sposobem jest spisanie testamentu. Może to być testament na- 
pisany własnoręcznie, sporządzony przez notariusza czy 
urzędowy. W pełni ważny testament możemy sporządzić nie 
wychodząc z domu. Musi on jednak spełnić kilka wymagań. Do- 
kument należy napisać w całości odręcznie (tzn. bez użycia 
komputera, czy maszyny do pisania), na końcu musi znajdować 
się podpis, data sporządzenia, a także informacja, że jest to 
właśnie testament. Co ważne, nie można spisywać wspólnej woli 
np. obojga małżonków. Każdy musi napisać swój własny dokument. 
  Jeśli obawiamy się formy własnoręcznej, dobrym rozwiązaniem 
jest udanie się do kancelarii notarialnej i tam spisanie swojej 
ostatniej woli. Za czynność notariat pobiera wynagrodzenie 
(50-200 zł), które różni się w zależności od skomplikowania za- 
pisów. Testament zostaje sporządzony przez notariusza, odczy- 
tany w obecności testatora i przez niego podpisany, a następnie 
zarejestrowany w Notarialnym Rejestrze Testamentów. Doku- 
ment możemy zdeponować na miejscu w kancelarii notarialnej co 
stanowi dodatkowe zabezpieczenie. Testament notarialny jest 

bardzo trudny do podważenia, gdyż notariusz jako zawód zaufa- 
nia publicznego gwarantuje jego wiarygodność. W ramach cie- 
kawostki dodam, że istnieje jeszcze możliwość wygłoszenia swo- 
jej ostatniej woli w obecności urzędnika państwowego (np. bur- 
mistrza, prezydenta miasta, wójta) i dwóch świadków - nie jest to 
jednak popularne rozwiązanie. 
   Niezależnie od tego na jaką formę testamentu się zdecydujemy 
należy dogłębnie przemyśleć treść. W mojej praktyce pośred-
nika nieruchomości zdarzyła się sytuacja, w której błędy w te- 
stamencie uniemożliwiły sprzedaż mieszkania. Błąd dotyczył nie- 
prawidłowego podania imion spadkobierców. I pomimo, że nie- 
ruchomości dziedziczyły dzieci, więc łatwo było określić kto jest 
powołany do spadku, sprawę musiał rozstrzygnąć sąd. Często 
spotykam się z tym, że klienci posługują się innymi imionami, niż 
wskazane w dokumentach, więc przy sporządzaniu tak ważnych 
pism należy upewnić się co do danych. 

Darowizna
  Jeśli zależy nam by obdarować kogoś mieszkaniem jeszcze za 
naszego życia, można sporządzić umowę darowizny. W tym celu 
należy udać się do kancelarii notarialnej z dokumentacją prawną 
nieruchomości (m.in. podstawa nabycia, numer księgi wieczystej). 
Taksa notarialna za takie czynności nie jest wysoka. Większą 
bolączką obdarowanych jest ewentualna konieczność zapłacenia 
podatku z tytułu darowizny. Jednak dla osób z najbliższej rodziny 
przepisy przewidują znaczne ulgi. Obdarowany ma obowiązek 
zgłosić do urzędu skarbowego fakt otrzymania darowizny w cią- 
gu 6 miesięcy. Umowa darowizny może być obwarowana dodat- 
kowymi klauzulami np. zobowiązać obdarowanego do wsparcia 
materialnego darczyńcy. 
  W przepisach jest wiele możliwości do rozporządzania swoim 
majątkiem. Warto przemyśleć swoją sytuację i zawczasu ją upo- 
rządkować. Można skontaktować się z notariuszem, który dora- 
dzi najlepsze możliwe w danej sytuacji rozwiązania.  

EKSPERT RADZI

Testament czy darowizna?
Warto zadbać o przyszłość swojego mieszkania

Izabella Zielińska, doradca ds. nieruchomości 
Potrzebujesz darmowej konsultacji w sprawie zamiany  
lub sprzedaży mieszkania?  Zadzwoń. Tel. 797 272 448.

Reklama
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ompetencje rad domów-nieruchomo- 
ści (RDN) są opisane w Statucie spół-

dzielni, jest też specjalny regulamin ich 
funkcjonowania uchwalony przez Radę 
Nadzorczą. Ale chyba najzwięźlej sens dzia- 
łania rady oddają słowa wieloletniej prze- 
wodniczącej RDN jednej z nieruchomości 
na Sadybie: rolą RDN jest przede wszyst- 
kim pomaganie mieszkańcom oraz zajmo- 
wanie się sprawami najważniejszymi, tzn. 
remontami i naprawami.

Armia społeczników
  Istnienie RDN nie jest obligatoryjne. W 
MSM „Energetyka” mamy 167 rad domów- 
-nieruchomości. W sytuacji braku RDN ich 
kompetencje przypadają właściwej radzie 
osiedla. Łącznie RDN w „Energetyce” to 
wręcz armia ludzi, bo około 670 osób, któ- 
re, co warto podkreślić, swoją pracę wyko- 
nują społecznie. 
  Przede wszystkim należy wyjaśnić dla- 
czego mamy rady domów-nieruchomości, 
a nie po prostu rady domów? To dlatego, 
że nie zawsze na jednej działce stoi jeden 
budynek. Jeśli na dużych działkach posta- 
wionych jest kilka bloków, to jedną  RDN 
tworzyć będą przedstawiciele każdego z 
nich. Stąd mamy np. RDN dla Marsylskiej 1 
i 3, Burgaskiej 1, 3, 5. Rekordzistę pod tym 
względem mamy na Sadybie, gdzie na jedną 
nieruchomość składa się sześć budynków.  
  Członkowie RDN wybierani są przez ze- 
brania domowe-nieruchomości na cztero- 
letnie kadencje i to właśnie z umocowania 
mieszkańców danego budynku lub budyn- 
ków działa RDN. Rada musi liczyć mini- 
mum trzy osoby, ale są i takie w których 
działa nawet dziesięciu mieszkańców. 
Oczywiście, warunkiem jest bycie człon- 
kiem spółdzielni i mieszkańcem danej nie- 
ruchomości. 

Szerokie kompetencje 
  Co może RDN? Całkiem sporo i to naj- 
lepszy argument za tym, by zainteresować 
się działaniem w niej, jeśli chcemy mieć 
wpływ na to, co dzieje się w naszym bloku 
i jak on wygląda. Rada reprezentuje 
interesy mieszkańców wobec administracji 
oraz pozostałych organów samorządowych 

spółdzielni. Przede wszystkim uzgadnia       
z administracją  roczne plany remontowe 
dotyczące danej nieruchomości. To właśnie 
na kompetencje w zakresie remontów w bu- 
dynku warto zwrócić większą uwagę. RDN 
- w oparciu o decyzje mieszkańców - ma tu 
bardzo duże możliwości działania. Oprócz 
wspomnianego uzgadniania rocznych pla- 
nów remontowych, rada może wnioskować 
o realizację dodatkowych prac (na podsta- 
wie uchwały zebrania domowego-nieru- 
chomości). Jeśli chodzi o drobne prace re- 
montowe, mogą być realizowane na pisem- 
ny wniosek RDN. Na dalszym etapie pro- 
cesu remontu społecznicy z rady mają pra- 
wo udziału w komisjach przetargowych 
wybierających wykonawców do prac w bu- 
dynku, a następnie możliwość wglądu i kon- 
troli realizowanych prac remontowych. Na 
końcu RDN uczestniczy w odbiorach prze- 
prowadzonych prac. Radzie przysługuje też 
prawo kontroli prawidłowości kosztów 
eksploatacji nieruchomości.

Kompetencje społeczne? Niezbędne
  Członkowie rady w zakresie remontów 
często pełnią też rolę mediatorów i eduka- 
torów. Bo choć głos mieszkańców jest de- 
cydujący, to bywa, że wizje remontów na 
ziemię musi sprowadzić administracja, np. 
gdy mieszkańcy chcieliby pomalować klat- 
kę  schodową, a trzeba pilnie wyremonto- 
wać instalację gazową, której stan może 
zagrażać bezpieczeństwu budynku i loka- 
torów. Pod uwagę muszą być brane rów- 
nież wyniki wykonywanych regularnie 
przeglądów technicznych.
  Wypracowanie i uzyskanie poparcia dla 
odpowiedniej „strategii remontowej” to 
ważne zadanie członków RDN. Można 
ustalić sensowną kolejność prac, ale jeśli 
mieszkańcy chcą, to rada w porozumieniu   
z właścicielami lokali może podnieść odpis 
na fundusz remontowy, dzięki czemu nie- 
ruchomość zyska środki na kolejne prace 
modernizacyjne i będzie możliwe przyspie- 
szenie ich tempa.
  Przy planowaniu remontów z fachową po- 
mocą zwykle przychodzą pracownicy ad- 
ministracji. Zawsze, a już szczególnie przed 
poważniejszymi decyzjami przed którymi 

stają mieszkańcy danej nieruchomości, war- 
to zasięgnąć w administracji wiedzy na te- 
mat  przepisów i warunków przeprowadze- 
nia planowanej modernizacji. Społecznicy  
z RDN zwykle nie są (i nie muszą być) 
specjalistami od spraw technicznych, czy 
ekonomicznych, a zebranie jak największej 
ilości informacji, w tym finansowych as- 
pektów prac, ma niebagatelne znaczenie. 

Prawa, ale i obowiązki
  Praca w RDN to nie tylko prawa, ale         
i obowiązki. I tak RDN ma obowiązek  
przedstawienia zebraniu domowemu-nie- 
ruchomości rocznego sprawozdania ze 
swojej działalności, w szczególności z rea- 
lizacji uchwał i wniosków zebrania, infor- 
macji o prawidłowości wydatków na re- 
monty, rzetelności wykonanych prac czy 
wynikach przeglądów technicznych. Takie 
informacje przedstawione powinny zostać 
na zebraniu domu-nieruchomości, które 
przewodniczący RDN zobowiązany jest 
zwołać przynajmniej raz w roku. 
 Ponieważ członkowie RDN mogą mieć 
wgląd w szereg dokumentów zawierają- 
cych czy to dane osobowe, czy handlowe, 
zobowiązani są do przestrzegania w tym 
zakresie przepisów dotyczących ochrony 
danych osobowych, jak i również do za- 
chowania tajemnicy handlowej w odniesie- 
niu do dokumentów spółdzielni. W tym za- 
kresie każdy wybrany członek RDN zobo- 
wiązany jest złożyć odpowiednie pisemne 
oświadczenie. Jego brak nie wyklucza z dzia- 
łania w radzie, ale uniemożliwia udział        
w pracach związanych z dokumentami za- 
wierającymi dane osobowe i informacje sta- 
nowiące tajemnicę handlową. 
  Efekty działania samorządu mieszkańców 
danego budynku w dużej mierze uzależnio- 
ne są od zapału tworzących RDN osób. To 
praca społeczna, trudna, często wymaga- 
jąca poświęcenia sporej ilości czasu. Bywa, 
że zainteresowanie mieszkańców jest nie- 
wielkie, a RDN tworzą przez lata te same 
osoby. Co nie znaczy, że to źle, bo zdążyły 
zdobyć wiedzę i doświadczenie, „wydep- 
tać” właściwe ścieżki do administracji, czy 
rady osiedla. To zaangażowanie, które wy- 
maga z jednej strony umiejętności prze- 
konywania sąsiadów, z drugiej zdolności 
do wypracowywania kompromisu z często 
bardzo liczną grupą sąsiadów. 
 Korzyści? O poczucie satysfakcji najlepiej 
pytać społeczników, którzy mają na koncie 
ważny remont swojego budynku i słyszą na 
ten temat pochwały od sąsiadów…

K

Spółdzielni mieszkaniowych mamy w Polsce ponad 3500 i mieszka w nich około 
15 mln Polaków. Tymczasem definicja w Wikipedii liczy... trzy zdania. W M6 
staramy się wyjaśniać w prosty sposób zasady funkcjonowania spółdzielni 
mieszkaniowej i jej organów, prawa, ale i obowiązki członków. W szczególności 
intencją cyklu jest pokazanie praktycznego wymiaru życia w spółdzielni 

opr. red.

WARTO WIEDZIEĆ: SPÓŁDZIELCZOŚĆ MIESZKANIOWA W PRAKTYCE I NA PRZYKŁADACH

RADY DOMÓW-NIERUCHOMOŚCI
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Koncert jazzowy 
dla dzieci

30 października, godz. 17.00, 
Centrum Łowicka, ul. Łowicka 
21. Koncert promujący pierw- 
szą płytę „Muzykalne przed- 
szkolaki. Obowiązują zapisy. 

Sztuka dla wnuka

17 listopada, 15.30, Muzeum 
Narodowe, al. Jerozolimskie 3. 
Międzypokoleniowe warsztaty 
dla dziadków i wnucząt. Obo- 
wiązują bezpłatne wejściówki. 

Szkolenia z angielskiego 
dla osób +50

Od 23 listopada do kwietnia 
2022; online. Bezpłatne 
szkolenie z j. angielskiego na 
poziomie podstawowym. 
Wymagane wcześniejsze zapisy.

Ursula von Rydingsvard. 
Tylko sztuka

Do 13 lutego 2022 r. Łazienki 
Królewskie, Stara Oranżeria.  
Ekspozycja dwóch reprezenta- 
tywnych dla twórczości rzeźbiar-
ki prac. Wstęp wolny w piątki.

Serwis internetowy specjalnie dla Czytelników M6 informuje o ciekawych, darmowych 
wydarzeniach na Mokotowie i nie tylko. Szczegóły oraz więcej wydarzeń na waw4free.pl.

„ENERGETYKA” (I NIE TYLKO) W OBIEKTYWIE

Goście z Wrocławia w „Energetyce”

Na początku października „Energetyka” gościła przedstawicieli 
spółdzielni z Wrocławia. W spotkaniu przy Zwierzynieckiej z Zarzą-
dem MSM „Energetyka” udział wzięli prezes Zarządu spółdzielni 
Wrocław-Południe Marek Dera, zastępca prezesa Szymon Brzozow- 
ski, oraz czterej członkowie Rady Nadzorczej włącznie z Przewodni- 
czącym Zbigniewem Michalakiem. Spotkanie dotyczyło możliwości 
współpracy między spółdzielniami, ale też wymiany doświadczeń      
w działalności na rzecz mieszkańców, zarządzania dużymi osiedlami 
(Wrocław-Południe liczy 11 tys. mieszkań, to krajowy lider w insta- 
lacjach fotowoltaicznych na blokach z lat 70-tych). W ramach wizyty 
gości zaproszono na Stegny Południe, gdzie odbyło się spotkanie        
z  przedstawicielami administracji i Rady Osiedla (na zdjęciu). 

Energetyczna Liga Mistrzów łączy pokolenia 

44 lata - tyle wynosi różnica wieku pomiędzy najstarszym    
i najmłodszym zawodnikiem w drużynie Zenon Team 
uczestniczącej w międzyosiedlowych rozgrywkach piłki 
nożnej pod szyldem Energetycznej Ligi Mistrzów.                
W dodatku Krzysiek Biedziński (rocznik 1958) i Franek 
Perkowski (rocznik 2002) to rodzina. Bo Zenon Team to 
drużyna nie tylko łącząca pokolenia, ale i wyjątkowo 
rodzinna - co najmniej połowa zawodników jest 
spokrewniona. Są ojcowie z synami, bracia cioteczni, 
kuzyni. Na zdjęciu również Julian Obarski - najmłodszy,   
bo zaledwie 13-letni uczestnik ligi z drużyny Idzik 303.

Uroczystości pod pomnikiem na Sielcach

8 października odbyły się uroczystości rocznicowe pod pomnikiem Batalionów 
Chłopskich i Ludowego Związku Kobiet, który dwa lata temu został odsłonięty w rogu 
ulicy Czerniakowskiej i Al. Polski Walczącej. W wydarzeniu udział wzięli kombatanci,  
burmistrz Mokotowa Rafał Miastowski, przedstawiciele IPN, przedstawiciele Senatu. 
Do powstania pomnika w 2019 roku swoją cegiełkę dołożyła spółdzielnia. 

Piknikowe Stegny

Niemal regularnie na 
„Południu”, coraz częściej 
na „Północy”, a ostatnio po 
raz pierwszy na „Rożku”. 
Czy imprezy integracyjne 
dla mieszkańców to „nowa, 
świecka tradycja”? Oby 
tak... Pozostaje też mieć 
nadzieję, że ten zwyczaj 
zagości na pozostałych 
osiedlach. #Sadyba #Sielce 

fot. AO. Stegny  Płd. IPN, arch. pryw.
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Wzrost cen materiałów w ostatnim czasie, może powodować, że planowana 
linia tramwajowa do Wilanowa będzie kończyć się na Stegnach. Taka opcja 
jest rozważana przez Tramwaje Warszawskie, które po kilku latach 
przygotowań ogłosiły przetarg na wykonawcę linii. Oddala się niestety 
perspektywa odnogi linii tramwajowej wzdłuż ulicy św. Bonifacego.

głoszony przetarg zakłada budowę odcinka linii tramwajowej od Puławskiej do 
Miasteczka Wilanów. Ale Tramwaje Warszawskie przygotowały się na kilka 

wariantów. Jeśli oferty okażą się zbyt wysokie, linia kończyć się będzie na wysokości 
Stegien, konkretnie ulicy Truskawieckiej - to plan minimum. Dalszy ciąg trasy do Mia- 
steczka Wilanów zostanie zbudowany jeśli znajdą się oferenci gotowi zmieścić się          
w budżecie wynoszącym 555 mln zł. Jeśli będzie drożej, kolejne części trasy powstaną 
w następnych etapach. Pierwszy z nich obejmuje przedłużenie torowiska o 1,3 km od 
Truskawieckiej do al. Wilanowskiej. Etap drugi to odcinek wzdłuż al. Rzeczypospolitej 
od al. Wilanowskiej do Branickiego - ok. 1,6 km torowiska. A dopiero etap trzeci to 
odcinek w ul. św. Bonifacego do pętli Stegny wraz z węzłem rozjazdowym na skrzy- 
żowaniu z Sobieskiego - ok. 700 m torowiska. Oczywiście inwestor cały czas nie wy- 
klucza scenariusza, że pieniędzy wystarczy na wszystkie odcinki i prace będą reali- 
zowane od razu na całej długości, ale jest to mało prawdopodobne, skoro publicznie 
mówi o możliwych trudnościach. 
  Dlaczego tramwajarze decydują się na takie rozwiązanie? Środki za które ma powstać 
linia to głównie dotacja unijna, którą trzeba rozliczyć do 2023 roku. Jeśli prace się nie 
zaczną, to przepadnie. Dlatego miasto i spółka są zdeterminowani, by ruszyć z inwe- 
stycją, nawet jeśli funduszy nie wystarczy na całą ośmiokilometrową linię od Puławskiej 
do Miasteczka Wilanów. 

rasa w skróconym wariancie będzie mogła bez przeszkód funkcjonować. Nieza- 
leżnie od kształtu, obsługiwać ją mają nowe tramwaje, które miasto zamówiło od 

koreańskiej firmy Hyundai Rotem, które bez nawracania na pętli mogą jeździć w obie 
strony. Pierwsze sztuki są już w Warszawie, wkrótce pojawią się na ulicach. 
  Realizacja odcinka podstawowego ma potrwać 22 miesiące od zawarcia umowy, przy 
czym dopiero po pięciu miesiącach wykonawca ruszy z pracami budowlanymi. W związ- 
ku z tym mieszkańców Stegien i Sadyby na pewno czekają spore utrudnienia. Układ 
drogowy i skrzyżowania po drodze zostaną bowiem przebudowane. Od Spacerowej do 
Idzikowskiego pomiędzy jezdniami powstanie wspólny, betonowy pas tramwajowo-      
-autobusowy. Od Idzikowskiego w stronę Wilanowa torowisko będzie zielone, obsa- 
dzone rozchodnikiem i zlokalizowane między jezdniami ul. Sobieskiego. Drogowcy roz- 
biorą też cztery kładki dla pieszych nad ul. Sobieskiego, w tym te na wysokości Czar- 
nomorskiej i Iberyjskiej. 

O

Mariusz Ilnicki

Tramwaj do Wilanowa dojedzie 
tylko na Stegny?

Budżet na budowę linii do Wilanowa jest sztywny: 555 mln zł. Jeśli nie 
wystarczy to na całą linię, tory mogą się urywać na Stegnach

Reklama

Czytelnicy 
piszą do M6...

Szanowna Redakcjo,
nazywam się Beata Sochaczewska i wraz 
z rodziną mieszkamy przy ul. Egejskiej 1. 
Do napisania tego listu skłoniła nas 
postawa Pani Anny, która jest gospoda- 
rzem naszego bloku. Osoba ta zawsze 
jest życzliwa, uśmiechnięta i pełna 
energii, pomimo wykonywania ciężkiej 
pracy fizycznej. Sumiennie wywiązuje się 
ze swoich obowiązków, dba o czystość      
i dobre samopoczucie mieszkańców.    
W ferworze swojej pracy zauważa innych 
i znajduje czas, aby się przywitać i po- 
wiedzieć miłe słowo. Kiedy odprowa- 
dzamy z mężem córkę do przedszkola, 
Pani Ania wita nas ciepło, co wpływa na 
dobry początek dnia. Taka postawa nie 
jest codzienna w obecnych czasach. 
Dzisiaj powiedzieliśmy jej jak bardzo ją 
cenimy, to zalała się łzami. Wszystkim 
mieszkańcom MSM „Energetyka” 
życzymy takiego wspaniałego gospo- 
darza. Czy nie byłoby wspaniałe, gdyby 
każdy postępował zgodnie ze słowami      
z Ewangelii Mateusza 7:12 - „Dlatego 
wszystko, co chcecie, żeby ludzie wam 
czynili, sami też im czyńcie".

Z wyrazami szacunku,
Beata, Maja i Daniel Sochaczewscy

Od lewej: Pani Anna, Maja i Pani Beata.

T
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ult dla tych, którzy od nas odeszli trwa od zarania dziejów. Już 
w czasach przedchrześcijańskich istniał obyczaj odwiedzania 

grobów, a tradycję tę przekazywano z pokolenia na pokolenie. 
Przejęli ją chrześcijanie i nadali wymiar religijny. Stało się to w 835 
r. za sprawą papieża Grzegorza IV. Ustanowił on uroczystość ku 
czci Wszystkich Świętych wyznaczając ją na pierwszy dzień listo- 
pada. Początkowo było to święto dla uczczenia męczenników, któ- 
rzy oddali swoje życie dla wiary w Chrystusa, a nie zmarłych, sza- 
rych ludzi. Dla zwykłej ludności ważniejsze były Zaduszki, bo wtedy 
czczono pamięć o przodkach. 
   W kalendarzu liturgicznym Dzień Zaduszny jako dzień modlitw za 
dusze zmarłych pojawił się po raz pierwszy w 998 r. Ustanowił go 
św. Odylon, opat z klasztoru benedyktyńskiego w Cluny i wyzna- 
czył na pierwszy dzień po Wszystkich Świętych. Dawniej to był 
jedyny dzień w roku, kiedy odwiedzano groby. „Cmentarz uznawano 
za miejsce sacrum przypisane krainie umarłych i jeśli nie było to 
konieczne, starano się nie przekraczać jego bram. Tam grzebani 
byli zmarli i było to miejsce wyłączone poza obszar ludzi żyjących. 
W świadomości ludzi tamtego okresu przestrzeń cmentarza poj- 
mowana była jako miejsce niegościnne, które napawało trwogą. 
Pochówki odbywały się szybko, zmarłego rychle grzebano i na- 
tychmiast się rozchodzono, żeby czym prędzej opuścić teren 
cmentarza. Bo ten nie był potrzebny do tego, aby czcić przodków, 
lecz był pewnym dopełnieniem rytuałów, które odbywały się w za- 
ciszu domowym” - mówił w rozmowie z „Rzeczpospolitą” Michał 
Majowicz, etnograf z Muzeum Etnograficznego w Rzeszowie. 
Obrzędy trwały trzy dni. Właśnie przez ten czas, ciało zmarłego 
przetrzymywano w domu, czuwano nad nim, odprawiano modły         
i przygotowywano do ostatniej drogi.

koro do grobów nie przywiązywano specjalnej uwagi, pamięć  
o przodkach przekazywana była ustnie z pokolenia na pokolenie. 

Zmarłych wspominano podczas Wigilii, czy Świąt Bożego Naro- 
dzenia, a niekiedy nawet wywoływano ich aż do siódmego poko- 
lenia i zapraszano np. na wieczerzę wigilijną. „Z dniem zadusznym 
związane też są liczne wierzenia i legendy. Między innymi lud wierzy 
lub wierzył do niedawna, że wśród nocy poprzedzającej dzień za- 
duszny powstaje w kościele wielka jasność i dusze wszystkich 
zmarłych parafian zbierają się o północy na modlitwę przed wielkim 
ołtarzem, po czym odwiedzają swe rodziny” - czytamy w książce 
Franciszka Galińskiego „Gawędy o Warszawie”. Żeby dusze mogły 
wejść do domów zostawiano dla nich uchylone okna i drzwi, a w 
izbach, aby przypadkiem na nie się nie natknąć poruszano się wy- 
jątkowo ostrożnie. Chcąc bezpiecznie usiąść na krześle, czy ławie 
wykonywano powolny ruch ręką, bo być może miejsce to już 
wcześniej było zajęte przez błąkającą się po domu duszę. Żeby 
duszyczki mogły poczuć się jak za życia hojnie ugaszczano je, 
wykładając na stół upieczony wcześniej chleb i inne potrawy, ale 
koniecznie postne. Na stół, albo parapet stawiano butelkę wódki. 
   Postu zadusznego przestrzegano tak samo jak wigilijnego, a głó- 
wnymi potrawami, jakie wtedy przygotowywano była kapusta, 
pierogi, groch, czy kasza. Pozostawiane na noc jadło następnego 
dnia zabierano ze sobą na cmentarz i dokonywano na grobie zmar- 
łego rytualnej uczty. Na znak wspólnoty z tymi, którzy odeszli po- 
silano się, a to co nie zostało spożyte kładziono na mogile. Zdaniem 
Michała Majowicza na grobie pozostawiano też jajko jako symbol 
zamykania czasu i przestrzeni oraz chleb, który miał przypominać 
o dobrobycie. Etnograf podkreśla też ważność ognia, który rozpa- 

l ano aby ogrzać 
zmarłego, ale też by 
wskazać mu drogę 
w zaświatach, które 
dawniej pojmowano 
jako pozbawiony 
barw i zapachów 
bezkres, gdzie jest 
zimno. Według innych 
źródeł palenie ognia 
miało również zapo- 
biec przedostaniu się na świat upiorom, czyli duszom ludzi zmar-
łych nagłą śmiercią, np. samobójców. Dlatego na mogiłach, w któ- 
rych przypuszczalnie mogły znajdować się szczątki takich osób, 
zapalano ogień. Dzisiejsze znicze i świeczki, które przynosimy ze 
sobą na cmentarz to echa dawnych zaduszkowych obrzędów. 

nnym zwyczajem wpisanym w tradycję dnia zadusznego było 
rozdawanie datków tzw. dziadom proszalnym - chodzącym od 

wsi do wsi bezdomnym, którzy żyli z kwesty i otrzymanej podczas 
niej jałmużny. Stąd określano ich także jałmużnikami. Zbierali się 
pod kościołami i bramami cmentarnymi. W zamiana za datki ofero- 
wali modlitwę za zmarłych, która jak powszechnie wierzono, na 
pewno będzie wysłuchana. Dlatego proszono dziadów, aby w swych 
modlitwach polecali Bogu bliskich zmarłych z rodziny. Za każdą 
duszę, którą dziad miał uwzględnić w swoich modłach, otrzymywał 
pieniądze i chleb. Ten dzielono na tyle kawałków ile dusz miał po- 
lecić Bogu. 
  W XIX-wiecznej Warszawie najwięcej jałmużników gromadziło 
się w pobliżu bramy Cmentarza Bródnowskiego. Spotkać można 
było ich też na Powązkach. W tamtym czasie obchody dnia Wszyst- 
kich Świętych w Warszawie wyglądały zupełnie inaczej niż dziś. 
Jak wyjaśniał przed laty w rozmowie z Radiem dla Ciebie war- 
szawski przewodnik Michał Kwiatkowski, nie był to wtedy czas 
zadumy i wspominania zmarłych. Cmentarze, a w zasadzie okolice 
murów cmentarnych zamieniały się w tamtym czasie w festyn, pik- 
nik. Pańska skórka to, bez wątpienia najbardziej znany warszawski 
smakołyk kojarzony, i to zapewne nie tylko przez dzieci, z listopa- 
dowymi wyprawami na cmentarz. Cukierek pierwotnie można było 
kupić jedynie w Dzień Zaduszny i to tylko na Powązkach i Bródnie. 
Był on formą chlebka pokutnego dla duszy, jako formę dobrego 
uczynku, bo skórkę nie kupowało się dla siebie, tylko rozdawało 
głównie dzieciom. Kwiatkowski przypuszcza, że smakołyk ten zo- 
stał wymyślony najprawdopodobniej jako lekarstwo na kaszel,        
a pierwotnie zwany był panieńską skórką - ze względu na blado- 
różowy kolor i aksamitność wyrobu.

zień Wszystkich Świętych i Dzień Zaduszny to w polskiej tra- 
dycji jedne z ważniejszych świąt w roku. To czas pamięci            

o zmarłych i towarzysząca zadumie refleksja nad przemijaniem 
ludzkiego życia. Dawne rytuały, wierzenia i praktyki sprzed wie- 
ków, o których dziś już raczej nikt pamięta, zastąpiły obrzędy 
kościelne. W pierwszych dniach listopada na grobach bliskich za- 
palamy znicze. Palimy je również na bezimiennych i opuszczonych 
mogiłach. Zgromadzoną przy grobie rodzinę zapraszamy do domu, 
w którym często wspominamy swoich bliskich. Może nawet nie 
zdajemy sobie sprawy z tego, że współczesny charakter przeży- 
wania tych świąt skrywa echa dawnych zaduszkowych obrzędów 
celebrowanych przez naszych przodków.
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KORZENIE MOKOTOWA: DAWNE OBCHODY ŚWIĄT ZMARŁYCH

Jajko na grobie, wódka na parapecie...

Wieczór Zaduszek na Cmentarzu 
Powązkowskim, autor Wojciech Gerson, 1864. 
Źr. Mazowiecka Biblioteka Cyfrowa.
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Hubert Habrat - licencjonowany przewodnik po Warszawie, mieszkaniec Sadyby
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asze osiedle trafiło na billboardy - powiedziano mi 
w czasie spaceru z psem. Kilka godzin później prze- 

konałam się o tym na własne oczy, jadąc ulicą Sobieskiego. 
Wisi tam reklama społeczna, zachęcająca do szczepienia 
się przeciwko koronawirusowi. Młoda kobieta z plakatu 
patrzy spokojnie w oczy przechodniów. Niżej jest rada: 
zaszczep się. Na przydrożnych bilbordach tego nie 
widać, bo prawie całą przestrzeń zajmuje budząca 
zaufanie twarz kobiety, ale w telewizji ta sama reklama 
zdradza miejsce, gdzie była nakręcona. To boisko 
szkolne podstawówki integracyjnej przy ulicy Bonifa- 
cego. W tle stoją nasze bloki. Widać biegające dzieci, 
porzucone w kącie tornistry, pewnie jest już po lekcjach.
   Od kilku lat ekipy filmowe nagrywają na naszym 
spółdzielczym podwórku. Zazwyczaj są to scenki do 
popularnych seriali z wykorzystaniem pleneru. Widzia- 
łam kamery na placu zabaw (aktor w roli ojca szukał 
synka, który zniknął mu z oczu, gdy tata wpatrywał się 
w ekran swego smartfonu), na skarpie koło zbiornika i w 
wielu innych miejscach. W każdym przypadku niepoś- 
lednią rolę grało otoczenie naszych bloków - gąszcz 
drzew, rabaty kwietne i zadbane alejki między trawnikami.

ie zawsze tak było. W 1980 roku wszedł na ekrany 
film obyczajowy Krzysztofa Wojciechowskiego pod 

tytułem „Róg Brzeskiej i Capri”. Temat dotyczył Pragi, 
stąd ulica Brzeska. Ale Capri jest tylko na Stegnach, na 
których reżyser mieszkał i jedną ze scen nakręcił z 
autopsji. Opowiadał mi o tym jeszcze przed kolaudacją 
filmu.  Otóż, do jego mieszkania tuż po zasiedleniu 
przyszli fachowcy od wszystkiego z pytaniem, czy 
szanowny pan życzy sobie zaklejenia szpar na złączach 
płyt z fabryki domów. Oczywiście, że chciał się zabez- 
pieczyć przed jesiennym świstem wiatru w mieszkaniu. 
Do pertraktacji była tylko cena usługi.  W filmie Wojcie- 
chowski rozbudował tę scenę. Fachowcy nim złożyli mu 
wizytę, udali się z koleżeńską prośbą do budowlańców, 
by nie montowali płyt zbyt dokładnie, bo odbierają im 
zarobek. Znów doszło do pertraktacji. Podczas projekcji 
scena niezmiennie wywoływała śmiech na widowni. 
   Kilka lat później znów byłam świadkiem „roli” Stegien, 
a konkretnie mojego bloku w jakimś serialu telewizyjnym. 
Wspominam to z przykrością. Reżyserowi potrzebna 
była scena zagnieżdżania się bezdomnych w slumsach. 
Po spenetrowaniu kilku adresów zdecydował się na mój 
wieżowiec. Nie dziwię się - hol i korytarze na piętrach 
niemalowane od dnia oddania bloku do użytku, świetnie 
nadawały się na taką scenerię. Brudne, pomazane farbą 
ściany ze smolistymi śladami po rzucaniu na sufit 
zapalonych zapałek, dyndające w powietrzu „firanki”         
z różnego rodzaju kabli - to było to, czego szukał. 
Nagrywali więc te swoje scenki, a my mieszkańcy 
wchodząc i wychodząc z bloku w milczeniu przeskaki- 
waliśmy przez rozłożone na podłodze torby i kamery. 
Ale kiedy na życzenie reżysera ktoś z ekipy porysował 
scyzorykiem resztki lamperii, padło z naszej strony 
pytanie, czy zrekompensują straty. Zapewnili, że tak, 
wszystko zostanie przywrócone do pierwotnego stanu. 
Jakoż po pewnym czasie ktoś maznął pędzlem po 

ścianie, co jeszcze bardziej uwidoczniło zastarzały brud.  
Czuliliśmy się upokorzeni, ale wyszło nam to na dobre. 
Bo wkrótce potem, jako jedni z ostatnich na osiedlu 
powołaliśmy radę domu. Dwie energiczne panie doko- 
nały cudu: w wyremontowanym holu pojawiła się tera- 
kota, na ścianach glazura a korytarze rozjaśniła grun- 
towna renowacja. I już nie było od tego porządkowania 
odwrotu. Z roku na rok plany remontowe rady sięgały 
głębiej PRL-owskich zaniedbań. Nadal lista niezbędnych 
inwestycji jest długa, na zebraniach mieszkańców zwykle 
wybucha spór o to, co pilniejsze, w końcu któraś z opcji 
zwycięża i jest lepiej. 

rzypominam takie historie, bo mam wrażenie, że 
znów jestem świadkiem czegoś nowego w dziejach 

moich Stegien. W przyspieszonym tempie zmienia się 
socjologiczny wizerunek mieszkańców naszej małej 
ojczyzny. Ubywa „osadników”, przywiązanych do    
miejsca, gdzie upłynęła ich młodość. Jedni odchodzą na 
zawsze, innych unieruchamia starość. Nawet, jeśli mieli 
kiedyś żyłkę społecznikowską, nadszedł czas wyciszenia.
    Aktywnie udzielający się w samorządach też coraz 
częściej mówią, że to już ostatnia kadencja, niech za 
robotę wezmą się młodsi. Słusznie. Tylko jak ich zwer- 
bować? Na zebraniach mieszkańców wybierających 
radę domu widać te same twarze. I jest ich coraz mniej.  
A przecież w moim bloku jest bardzo dużo ludzi 
młodych. Ale często wynajmują mieszkania i któregoś 
dnia widzimy ich na parkingu w otoczeniu walizek. Ich 
miejsce zajmują następni.  
   Daleka jestem od zrzędzenia, że obecność młodzieży 
za ścianą jest uciążliwym sąsiedztwem. Tak nie jest. Nie 
spotykamy ich w weekend na spacerze po naszym 
osiedlowym parku. Najczęściej wyjeżdżają gdzieś rano   
i wracają na Stegny na noc. Nie zainteresuje ich kartka 
na drzwiach z ogłoszeniem o wyborach rady domu. To 
nie są ich sprawy.
    Zastanawiam się, co się stanie gdy te kolorowe ptaki 
będą  na osiedlu większością. 50-letni spadkobiercy 
lokali po rodzicach „osadnikach” są już raczej urządzeni. 
Odziedziczone mieszkania wystawiają na sprzedaż, albo 
na wynajem. Nowi nabywcy zwietrzyli interes i coraz 
częściej przerabiają kupione lokale na „hotele”.  

siedla „Energetyki” w większości mają już pół 
wieku. Na początku eksperci nie dawali im dużo 

więcej, jeśli chodzi o czas przydatności do użytkowania. 
Dziś wiemy, że wielka płyta postoi znacznie dłużej             
i przeżyje swoich pierwszych osadników. Także dzięki 
pracy i remontom wykonanym przez spółdzielnie. 
Młodsze pokolenia, które nie zaznały PRL-u inaczej 
patrzą na wiele spraw, także na mieszkania, które nie 
budzą u nich wspomnień i emocji związanych z walką o 
przydział, staniem w kolejkach za jakimikolwiek meblami 
i materiałami wykończeniowymi, społeczną pracą, by 
pojawiły się jakieś drzewa i trawa pod blokiem, a do 
autobusu nie szło się wśród błota. „Energetyka”, ale        
i inne spółdzielnie zmieniają swój socjologiczno-demo- 
graficzny charakter. Marzy mi się solidny raport 
socjologów na ten temat…

Helena Kowalik 
dziennikarka oraz 
reportażystka, 
autorka 16 książek, 
setek reportaży. 
Wiceprzewodni- 
cząca Rady Etyki 
Mediów. 
Mieszkanka 
Stegien z kilku- 
dziesięcioletnim 
doświadczeniem.

Z ŁOKCIAMI NA PARAPECIE. NOTUJE HELENA KOWALIK

Od slumsów do billboardów
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   SPRZEDAM mieszkanie 
3-pokojowe, bezpośrednio, 63 m2,   
ul. Pyjasa 4, tel. 786 851 340.

    Sprzedam mieszkanie 4 pok., 
112 m2, dwa poziomy, ul. Bonifacego 
92, z piwnicą i garażem podziem- 
nym. Tel. 512 298 499

    Sprzedam mieszkanie 
3-pokojowe po remoncie, przy ul. 
Sobieskiego. Tel 604 133 566.

 Szukam mieszkania do kupienia 
na Mokotowie. Proszę dzwonić 790 
022 457.

   Kupię mieszkanie w Warszawie. 
792 106 066.

  Chętnie kupię mieszkanie 1-2 
pokojowe bezpośrednio. Proszę             
o telefon: 505 677 592

 Kupię mieszkania na Stegnach. 
Tel. 508 135 766.

   Sprzedam miejsce postojowe       
w garażu podziemnym przy ul. 
Powsińskiej 23; tel. 602 72 04 06.

   Do wynajęcia miejsce w garażu 
Powsińska 23, tel. 602 620 960. 

  Jako Stegnian, pośrednik nie- 
ruchomości, chętnie pomogę i dora- 
dzę przy sprzedaży lub wynajmie 
Twojego mieszkania,  tel. 508 400 
952; kubalski.pawel@gmail.com.

   Agent z wieloletnim doświadcze- 
niem pomoże w sprzedaży/kupnie/
wynajmie, poprowadzi  przez cały 
proces, sprawdzi wiarygodność, 
znajdzie kupca/najemcę. tel. 606 75 
88 01.

  Sprzedam lub wynajmę Twoją 
nieruchomość. Na terenie Mokotowa, 
Wilanowa, Śródmieścia. Zajmę się 
poszukiwaniem wymarzonej 
nieruchomości. Aneta Karlik - Agent 
Sprzedaży Nieruchomości Premium . 
Tel: 660 712 917. 

   Hydraulika, gaz. Zenek.                  
Tel. 691 718 300. 

 Układanie płytek ceramicznych, 
gresu. Tel. 789 088 382.

    Układanie płytek ceramicznych, 
gresu. Tel. 508 135 766.

  NAPRAWA, serwis okien PCV                       
i drewnianych. Wymiana uszczelek, 
klamek, okuć. Profesjonalnie i tanio. 
Tel. 512 627 219.

  OKIEN NAPRAWA SERWIS. 
Regulacja, doszczelnianie, wymiana 
uszkodzonych części, serwis pogwa- 
rancyjny. KAŻDY TYP i  RODZAJ 
OKIEN. Tel.502 431 461.

  Rolety, Plisy, Żaluzje, Moskitiery. 
Duży wybór materiałów i fachowe 
doradztwo. Tel. 512 627 219.

  Żaluzje, rolety, plisy, moskitiery, 
naprawy. Profesjonalnie z gwarancją.  
Tel. 501 572 800.

  Rolety, żaluzje, plisy. Naprawa 

okien. Wymiana uszczelek, klamek, 
okuć. Fachowo i dokładnie.  Tel. 504 
231 576.

  Cyklinowanie bezpyłowe parkietu, 
naprawy. Układanie profesjonalnie. 
Lakierowanie lakierami zachodnimi, 
bezzapachowymi. Tel. 601 347 318.

 MALOWANIE, tapetowanie, 
gładzie, wykończenia. Szybko, 
solidnie, tanio. Warszawa i okolice. 
Jurek 600 302 916, POLSKI fachowiec 
z wieloletnim doświadczeniem.

 Remonty kompleksowo. Ponad 35 
lat doświadczenia - szybka realizacja. 
Tel. 602 378 608.

   Złota rączka, drobne naprawy         
i pomoc sąsiedzka. Elektryka, 
hydraulika, ślusarskie. Zadzwoń, 
pomogę. Marcin, tel. 508 27 67 68.

  Architekt z uprawnieniami: 
budowy, przebudowy, rozbiórki             
i remonty. Tel. 698 497 709.

  A-Z REMONT. Malowanie, 
gładź gipsowa, glazura, terakota, 
hydraulika, elektryka itp. Osobiście, 
tel. 793 974 481. MOKOTÓW.

  MEBLE NA WYMIAR. Kuchnie, 
garderoby, szafy, regały. Tel. 
501 210 211.

  Zakład Tapicerski z wieloletnim 
doświadczeniem poleca swoje 
usługi, tel. 22 842 94 02, 502 250 
803, 22 618 18 26.

  Transport, przeprowadzki, 
przewóz rzeczy, mebli (możliwość 
montażu), opróżnianie mieszkań, 
piwnic, wywóz śmieci, gruz, RTV, 
AGD, usługi porządkowe w ogród- 
kach, działkach. Tel. 577 567 929.

  Nauczycielka języka polskiego  
udzieli korepetycji  lub dodatkowych 
lekcji z zakresu pisania różnego typu 
tekstów. ZAPRASZAM! Do kontaktu 
mailowego (szelwina@wp.pl) lub 
telefonicznego: 663 32 94 38.

  Niemiecki dla osób w każdym 
wieku - nigdy nie jest za późno na 
naukę języka! Zapewniam miłą 
atmosferę, dojeżdżam na terenie 
Mokotowa. Tel. 661310993. 

  Nauka hiszpańskiego i angiel- 
skiego. Konwersacje z native 
speaker. Tel. 505 988 631.

    Matematyka korepetycje, szkoła 
podstawowa, liceum, technikum. 
Dojazd do ucznia tel. 518 712 006.

  Korepetycje matematyka, 
angielski podstawówka i matura. 
Dojeżdżam. Tel. 790 577 227.

  Angielski dla dzieci (9 lat+) i mło- 
dzieży u doświadczonej nauczycielki. 
Dyslektycy mile widziani. Ceny przy- 
stępne. Nie dojeżdżam. Tel.888 75 
14 52.

  Korepetycje: matematyka, 
angielski (szkoła podstawowa i 
średnia, w tym przygotowanie do 

matury). Absolwent Politechniki. 
Dojeżdżam. Tel. 790 577 227. 

  Podolog. Pedicure leczniczy z 
dojazdem do klienta. Obcięcie, 
oszlifowanie paznokci, zmiany 
chorobowe, wrastające paznokcie, 
odciski, modzele, profilaktyka. Tel. 
574 650 202.

  PROTEZY ZĘBOWE - naprawa 
protez i usługi protetyczne. 
Ekspresowo. Tel. 602 774 491.

 Diagnoza talentów i predyspo- 
zycji dla dzieci, młodzieży i doro- 
słych. Doradztwo szkolne i zawo- 
dowe. Cena 70 zł/h. Tel. 530 878 
123. Korsykańska. Także egzamin 
8-klasisty i matura z angielskiego        
- 70 zł/h.

  PSYCHOLOG z 18-letnim stażem 
Psychoterapia uzależnień, przemocy, 
zaburzeń odżywiania i nastroju, 
pocz. własnej wartości, problemów 
wychowawczych. Sadyba, wizyty 
stacjonarne i online: 608 222 000.

 Oferuję kosmetyki Oriflame. Jeśli 
jesteś zainteresowana/-y kupnem 
kosmetyków z bieżących katalogów 
zadzwoń: 663 32 94 38. 

 Oferuje kosmetyki z Avonu. Jeśli 
jesteś zainteresowana/-y kupnem 
kosmetyków z bieżących katalogów 
zadzwoń: 690 572 300.

 Oferuje kosmetyki z Faberlice. 
Jeśli jesteś zainteresowana/-y 
kupnem kosmetyków, chemii 
gospodarczej z bieżących katalogów 
zadzwoń: 690 572 300.

  Drobne poprawki krawieckie, 
cerowanie artystyczne, naprawa 
sztucznej biżuterii, 668 438 908.

  Szyję miarowo, damskie, 
poprawki. Tel 22 842 36 70.

  Piorę meble tapicerowane i 
dywany. Sumiennie i dokładnie. 
Długie doświadczenie. Dobre ceny. 
Tel. 503 667 130.

  Profesjonalne pranie dywanów         
i tapicerki meblowej odkurzaczem 
piorącym Karcher. Tanio i solidnie. 
Ceny promocyjne 5-8 zł za mkw. 
Gwarantujemy zadowolenie i miłą 
obsługę. Tel. 577 305 175.

  Wynajem odkurzacza piorącego 
Karcher Puzzi. Cena promocyjna 
tylko 48 zł za dobę. Gratis 100 g 
profesjonalnego proszku do prania 
dywanów. Darmowa dostawa. 
Tel. 577 305 175.

  MYCIE OKIEN. Tanio i solidnie. 
Okno pojedyncze 15 zł, dwuskrzyd- 
łowe 25 zł, balkonowe 25 zł, 
mycie żaluzji 15 zł/szt. Gwarantujemy 
zadowolenie i miłą obsługę.  
Tel. 577 305 175.

  Naprawa komputerów. Rozwią- 
żemy każdy problem ze sprzętem        
i  oprogramowaniem. Usuniemy 
wirusy, odzyskamy dane, sieci Wi-Fi. 
Tel. 600 133 681.

  Usługi telefoniczno-kompute- 
rowe, naprawczo-instalacyjne, 
centralki i aparaty, podłączenia                    
i uruchomienia oraz sieci kompute- 
rowe.  Jerzy 22 828 18 28.

    RADCA PRAWNY - prowadzenie 
postępowań sądowych (spadki, 
odszkodowania, dochodzenie 
należności, rozwody)  -  tel. 690 876 
653.

  KANCELARIA RADCY PRAWNEGO   
prowadzi sprawy sądowe, w tym 
małżeńskie i spadkowe, doradztwo        
i mediacje w zakresie spraw 
majątkowych (dział spadku) - tel.  
501 532  660, eurokontakt1@wp.pl.

  Biuro Rachunkowe KPiR, ryczałt, 
VAT, duże doświadczenie, 
indywidualny cennik. Iberyjska 7/17, 
tel. 793 20 11 72. Zapraszam.

   UBEZPIECZENIA. Allianz – dla 
czytelników M6 specjalne zniżki na 
ubezpieczenie mieszkania i ubezpie– 
czenia turystyczne – zadzwoń, 
sprawdź.  Tel. 607 77 99 04.

    ZŁOTO-SREBRO - wyrób- naprawa 
-sprzedaż. Tel. 601 736 815.                     
Ul. Barcelońska 1.

  KUPIĘ / PRZYJMĘ. Części do FIAT 
125p, 126p, POLONEZ, Tel.  606 754 
954.

   Praca dla emeryta-rencisty na 
parkingu strzeżony. Stegny, kontakt 
tel. 692 406 371.

  Zatrudnię krawcową do produkcji 
odzieży. Z doświadczeniem w szyciu 
ubiorów z dzianin. Praca na Pradze 
Południe, dobry dojazd. Tel. 501 769 
117. 

   RÓŻNE

OGŁOSZENIA DROBNE 
DLA CZŁONKÓW SPÓŁDZIELNI

 Dla członków spółdzielni ogłoszenia drobne są bezpłatne. Maksy- 
malna długość to 170 znaków.  W ramach ogłoszeń darmowych  nie 
publikujemy adresów stron www. Ogłoszenia prosimy przesyłać na 
adres m6@msmenergetyka.pl  w  tytule zaznaczając  „Ogłoszenie 
drobne”, lub  SMS-em na numer  737 38 98 98. Termin nadsyłania 
ogłoszeń do następnego wydania M6: 10 grudnia.

 EDUKACJA

 ZDROWIE I URODA

OGŁOSZENIA DROBNE

 USŁUGI REMONTOWE

 NIERUCHOMOŚCI

mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
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  W ramach umowy partnerskiej 
zawartej między berlińską dzielnicą 

Treptow-Kopenick a dzielnicą Mokotów 
pięciu uczniów CX Liceum Ogólnokształ-

cącego im. R. Schumana (Zespół Szkół nr 59) w Warszawie przy 
ul. Jana III Sobieskiego 68 w dniach 6-11 września 2021 r. wzięło 
udział w międzynarodowym projekcie edukacyjnym pod nazwą 
European Democratic Action Week (Pandemia, Europa i demo- 
kracja), który odbywał się w Berlinie. 
  Razem z grupą uczniów z Niemiec oraz zespołem młodych 
aktywistów ze Słowenii młodzież spędziła czas na warsztatach 
oraz dyskusjach skupionych wokół tematu głównego, jakim          
w tym roku była „Solidarność w czasach pandemii”. W ramach 
projektu uczniowie wzięli udział w panelu dyskusyjnym, którego 
gościem honorowym i zarazem gospodarzem był burmistrz 
dzielnicy Treptow-Kopenick Pan Oliver Igel. Dyskusja dotyczyła 
spraw związanych z porządkiem demokratycznym i wolnością 
jednostki. Omawiane były też globalne skutki pandemii. 
  Uczniowie brali również udział w warsztatach poświęconych 
fake newsom oraz teoriom konspiracyjnym. Zastanawiali się jak 

rozpoznawać fake newsy, skąd czerpać prawdziwe informacje, 
jak nie dać się nabrać, a także jak samemu ich nie rozprze- 
strzeniać w sieci. Młodzież spotkała się także z aktywistami po- 
litycznymi działającymi lokalnie. 
  Ukoronowaniem udziału w projekcie było zwiedzanie Berlina, 
udział w Festiwalu Światła oraz zajęcia dotyczące miejskiego 
ogrodnictwa i problemów żywieniowych na świecie.

Uczniowie z Liceum Schumana w Berlinie 
o demokracji i pandemii

Materiał partnera

 kompletem siedmiu zwycięstw drużyna Sadybiakos zdaje się pewnie zmierzać po 
obronę tytułu mistrza Energetycznej Ligi Mistrzów. Sprzyja temu też wyrównana 

walka za plecami lidera, gdzie każdy zespół z ambicjami na mistrza zgubił już sporo 
punktów, przez co dystans do Sadybiakosu regularnie rośnie. Z matematycznego 
punktu widzenia, choć jesteśmy już w połowie rundy, to szanse na pozostałe miejsca   
na podium mają… wszystkie drużyny. 
   Powtórka scenariusza z rundy wiosennej zapowiada się także w II lidze. Liderem jest 
zespół Stegny United, który wiosną wygrał II ligę, ale zrezygnował z awansu i konty- 
nuuje grę w II lidze. Po piętach depcze im ekipa Warsaw Crew - w poprzednim sezonie 
występująca pod szyldem Są Gorsi zajęła drugie miejsce i uległa w barażach Furii. 
Dotychczasowe wyniki wskazują, że to te dwie drużyny rozstrzygną między sobą 
kwestię mistrzostwa. A ponieważ obie ekipy zmierzą się ze sobą w ostatniej kolejce,      
to można się spodziewać, że emocji nie zabraknie do końca.
   Rywalizację w ramach międzyosiedlowych rozgrywek można oglądać na boiskach 
przy ul. Maltańskiej na Stegnach Południe oraz przy Idzikowskiego. Mecze odbywają 
się w poniedziałki i czwartki w godzinach 20-22. Jesienna runda potrwa do początku 
grudnia. 

Drużyna Mecze Punkty Bramki

I ligaI ligaI ligaI ligaI liga

1. Sadybiakos 7 21 86-40

2. Furia 7 12 65-56

3. Sadybianka 6 12 56-58

4. Nasze Podwórko 6 6 43-58

5. Sadyba 7 6 65-59

6. Morowa Ferajna 7 3 32-76

II ligaII ligaII ligaII ligaII liga

1. Stegny United 6 18 72-12

2. Warsaw Crew 7 16 65-37

3. Jadwisin Front 6 10 41-45

4. Zenek Team 5 6 31-38

5 Idzik 303 5 6 29-32

6. Administracja-M6 6 6 32-57

7. 07 Do Przerwy 6 0 14-65

 Sadybiakos łatwo obroni 
mistrzostwo ELM?

Z

red.

  Ścieżkę przetarły Stegny Południe i dziś 
specjalne kontenery na elektrośmieci obec- 
ne są na większości osiedli „Energetyki”. 
Ostatnio dołączyła Sadyba. 
 Charakterystyczne czerwone pojemniki       
z wrzutniami firmy Asekol na terenie osiedli 
„Energetyki” znaleźć można na Stegnach 
Południe (przy Egejskiej 1 oraz przy pawi- 
lonach przy Portofino 8 i Nicejskiej 2); na 

Stegnach Północ (na terenie administracji 
przy Czarnomorskiej 11); Sadybie (przy pa- 
wilonie handlowym przy ul. Sobieskiego 
74/78 oraz obok altany śmietnikowej przy 
Czarnomorskiej róg Spalskiej), na osiedlu 
Bernardyńska (przy budynku Bernardyńska 
21) oraz na osiedlu Idzikowskiego (altana 
śmietnikowa przy ul. Piekałkiewicza 5).

Czerwone kontenery na elektroodpady na osiedlach
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użym zainteresowaniem cieszył się zorganizowany z inicjatywy grupy mieszkań- 
ców Nasze Podwórko turniej szachowy. Mokotowski Turniej Szachowy na Na- 

szym Podwórku odbył się 26 września w sali gimnastycznej Szkoły Podstawowej 
Integracyjnej nr 339 im. Raoula Wallenberga przy ul. św. Bonifacego 10. 
   Celem turnieju była przede wszystkim dobra zabawa i integracja i osób grających 
w szachy oraz popularyzacja szachów jako formy aktywnego spędzania czasu.
   Do turnieju zgłosiło się 44 szachistów, część z nich to aktywni zawodnicy grający 
w klubach. Zawody rozegrano tzw. systemem szwajcarskim. Przeprowadzono siedem 
rund, w których zawodnicy grali ze sobą gromadząc punkty. Dobór par przeciwników 
w kolejnych rundach zależał od wyników uzyskanych w poprzednich. Finalnie War- 
szawa okazała się bardzo gościnna, gdyż zwyciężył Dmytro Popovych z klubu Lutsk 
Biała Weża, wyprzedzając Michała Korwka z Łomży. Najniższe miejsce na podium 
zajął Jan Rytel z KS Entropia NZSPW Warszawa. Każdy uczestnik otrzymał dyplom 
oraz drobny upominek, a pięciu najlepszych medale.
  Organizatorem wydarzenia był Urząd Dzielnicy Mokotów m.st. Warszawy, turniej 
przeprowadził Mazowiecki Związek Szachowy.

a całym świecie Międzynarodowy Dzień Osób Starszych obcho- 
dzony jest 1 października. W Ośrodku Edukacji Kulturalnej „Sady- 

ba” świętujemy nie jeden dzień, a cały miesiąc. Choć w związku z trud- 
nym czasem pandemii projekty dla seniorów stały się szczególnie    
ważnym elementem w naszej działalności, to specjalnie przygotowana       
została bogata oferta wydarzeń kulturalnych i edukacyjnych.
  Październik obfitował w spotkania, warsztaty, pokazy oraz koncerty. 
Wśród propozycji znalazły się warsztaty dla osób 60+ w ramach      
projektu „Jestem Seniorem, jestem bezpieczny” współfinansowane 
przez m.st. Warszawa, przeprowadzone przez Fundację Verita, a były to: 
„Zagrożenia konsumenckie oraz zjawiska kradzieży i wyłudzeń wobec 
seniorów”, „Pierwsza pomoc”, „Siłownia pamięci I cz. i II cz.”, „Aktyw-
ność w sieci jako sposób radzenia sobie z samotnością”. Po raz kolejny 
włączyliśmy się w projekt „Aktywny i bezpieczny Senior” finansowany 
przez Urząd Dzielnicy Mokotów. W ramach projektu uczestnicy mają 
zapewniony bezpłatny udział w gimnastyce i zespole wokalnym do         
2 grudnia. Efekty pracy zespołu wokalnego mamy nadzieję niebawem 
przedstawić szerszej publiczności.
  Już w połowie września wznowiliśmy zajęcia stałe, które zawsze znaj- 
dują zainteresowanie wśród starszych mieszkańców, czyli gimnastykę 
dla seniorów, jogę, qigong. W październiku uruchomiliśmy kursy kom- 
puterowe i tajchi - nowość w naszej ofercie. Od września odbywają się 

spotkania Klubu Seniora, do którego po długiej przerwie  
wrócili stali członkowie, a także powitaliśmy nowych uczestni- 
ków. Nie zabrakło wydarzeń muzycznych, odbyły się dwa 
spotkania z muzyką tj. koncert muzyki popularnej pt. „Podróż 
senty- mentalna” i koncert muzyki dawnej pt. „Dawno, dawno 
temu”. Wszystkie spotkania odbywały się stacjonarnie w sie- 
dzibie ośrodka i znalazły wielu odbiorców. 

rzypominamy, że w 2020 roku OEK „Sadyba” otrzymał 
certyfikat „Miejsca Przyjaznego Seniorom 2019-2021”.   

Od zawsze seniorzy w naszej placówce stanowią bardzo 
prężną i silną grupę, jesteśmy wdzięczni za ich obecność             
i otwarci na wszelkie propozycje od nich wychodzące. 

Paulina Gręda, OEK „Sadyba”
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Miesiąc Seniora w OEK 
„Sadyba”

Grali w szachy w szkole

Listopad
Polnymi ścieżkami
Chodzi Pan Listopad
Zmęczony, 
Zamyślony,
Niewyspany,
Wyjdź,
Może Go spotkasz.
Idziecie razem
Polnymi ścieżkami
Ty i On - zamyśleni
Cisza,
Spokój,
Dzień ponury,
Jesienny.
Ktoś odszedł
I nie wróci
Biała brzoza płacze
Uklęknij,
Zapal świeczkę
Mój drogi Listopadzie.

Maria Leśniowska
(autorka wiersza jest mieszkanką 
Stegien Północ)
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